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خط خبر

ردياب كنترلى، باند سرقت هاى 
شبانه را متلاشى كرد

خط قرمز: فرمانده انتظامى خراسان رضوى از دستگيرى 2 
گرداننده باند سرقت خودرو در شهر مشهد خبر داد.

سردار قادر كريمى گفت: از چندى قبل گزارش سرقت هاى 
شبانه خودرو در مناطقى از شهر مشهد به فوريت هاى پليسى 
110 اعلام و طرح ويژه اى براى تشديد مقابله با اين سرقت ها 
در دستور كار سركلانترى هاى چهارم و پنجم پليس مشهد قرار 
گرفت. وى افزود: تيم دايره تجسس كلانترى جهاد مشهد در 
اجراى اين مأموريت ضربتى با پيگيرى آخرين سرقت اعلامى 
دريافتند كه خودروى پژو405 مســروقه، مجهز به سيستم 

كنترلى ردياب است. 
سردار كريمى تصريح كرد: با بررسى هاى به عمل آمده محلى 
كه سارقان خودرو را به آن انتقال داده بودند در محدوده بلوار 
هفت تير مشهد، شناسايى و مأموران كلانترى جهاد بلافاصله 

براى دستگيرى سارقان اعزام شدند.
وى گفت: سه سارق شب رو در حال باز كردن قطعات خودروى 
سوارى بودند كه با مشاهده خودروى گشتى پليس، با خودروى 
پژو405  و يك خودروى پژو پارس سفيد رنگ مسروقه ديگر به 

سرعت از محل متوارى شدند.
وى خاطرنشان كرد: عمليات تعقيب و گريز آغاز شد و مأموران 
انتظامى با استفاده از قانون بكارگيرى سلاح اقدام به تيراندازى 
هوايى كردند، اما سارقان با سرعت به حركت خود ادامه دادند 
كه در مسير با يك موتورســيكلت و خودروى ديگر تصادف 
كردند. مأموران انتظامى در ادامه با بررســى سيستم ردياب 
پژو405، محل ديگرى كه ســارقان در آن مخفى شده و در 
حال باز كردن قطعات خودرو بودند را شناسايى و در اقدامى 
غافلگيرانه دوباره وارد عمل شدند. متهمان كه غافلگير شده و 
نمى دانستند دستگاه كنترلى ردياب كه مالك چندى قبل بر 
روى خودروى خود  نصب كرده بود، دستشان را رو مى كند و در 
حالى كه با سرعت زياد قصد فرار داشتند، در عمليات تعقيب 
و گريز، مأموران كلانترى جهاد، لاستيك خودروى مسروقه 
را مورد اصابت گلوله قرار دادند و 2 ســارق 24 و 37 ســاله، 
خودروى پژو را رها كرده و پا به فرار گذاشتند اما نتوانستند از 

چنگ قانون بگريزند و دستگير شدند.
وى با اشاره به اين كه همدست ديگر آن ها از صحنه متوارى 
شده و جست و جوهاى گسترده براى دســتگيرى او در حال 
انجام اســت، گفت: در اين عمليات ضربتــى يك خودروى 
پژو405 و پارس سرقتى كشف شــد و تحقيقات براى كشف 

ديگر سرقت هاى اعضاى اين باند ادامه دارد.

داماد، برادر زنش را كشت 
خط قرمز: فرمانده انتظامى خوزستان گفت: يك قاتل كه به 
دليل اختلاف قبلى برادرزن خود رابه قتل رسانده بود، دركمتر 

از 24 ساعت در عمليات پليس آبادان دستگير شد. 
ســردار حيدر عباس زاده در خصوص جزئيــات اين جنايت 
اظهار داشت: در پى وقوع يك درگيرى منجر به جرح و فوت 
يكى از مجروحين در بيمارستان ، بلافاصله فرمانده انتظامى 
شهرستان آبادان دستورات لازم را به واحد هاى گشتى ابلاغ 
كرد. وى افزود: مامــوران انتظامى پس از تحقيقات ميدانى و 
بررسى اظهارات افراد حاضر در محل درگيرى، قاتل را كه با يك 
خودرو سوارى قصدفرار از آبادان را داشت، شناسايى ودستگير 
كردند ودر بازديد از خودرو متهم يك قبضه اسلحه شكارى كه 
از آن در به قتل رســاندن برادرزنش استفاده شده بود، كشف 
وضبط شد. وى با بيان اينكه متهم دستگير شده در تحقيقات 
پليس به بزه انتسابى اعتراف كرد ، افزود: قاتل انگيزه خود را 

اختلاف قبلى عنوان كرد.

سرقت هاى سفارشى
 باند چهار نفره سارقان مسلح 

خط قرمز: چهار سارق مسلح كه پس از خريد از فروشگاه هاى اينترنتي در 
فرصتى مناسب به محموله هاي ارسالي با پيك موتورى، دستبرد مي زدند، 

به دام افتادند.
 زمستان سال گذشــته مأموران پليس تهران در جريان سرقت مسلحانه 
محموله پيك موتوري در يكي از خيابان هاي مركزي قرار گرفتند و راهي 

محل شدند. 
بررسي ها نشان داد   چهار مرد موتور سوار مسلح به كلت كمري راه راننده 

پيك موتوري را سد كرده و محموله ميليوني او را به زور ربوده اند. 
شاكي در توضيح ماجرا گفت: مدتي است پيك موتوري كار مي كنم. يك 
فروشگاه لوازم كامپيوتري با شركت ما تماس گرفت و براي بردن محموله اي 
به يكي از خيابان هاي شرقي تهران درخواست پيك موتوري كرد. بلافاصله 
به آدرس داده شده رفتم و صاحب فروشگاه هم چند دستگاه پلي استيشن 
گرانقيمت ماركدار داخل جعبــه اي قرار داد و از من خواســت به آدرس 
فروشگاهي در شرق تهران ببرم و من هم با موتورسيكلتم به طرف آدرس 
داده شده به راه افتادم تا اينكه در خيابان خلوتي ناگهان دو موتورسيكلت 
با چهار سرنشين نقابدار راه مرا سد كردند. همان لحظه متوجه شدم در دام 
سارقان گرفتار شده ام به همين دليل ســعي كردم فرار كنم، اما دو نفر از 
آن ها با سلاح كمري مرا تهديد كردند و به زور محموله را از من گرفتند و 

از محل گريختند. 
با طرح اين شــكايت تيمي از كارآگاهان پليس آگاهي براي شناســايي و 

دستگيري سارقان مسلح تحقيقات خود را آغاز كردند. 
در حالي كه بررسي ها درباره اين پرونده ادامه داشت مأموران با چند شكايت 
مشابه روبه رو شدند كه حكايت از اين داشت سارقان مسلح موتور سوار به 

همين شيوه محموله چند پيك موتوري ديگر را سرقت كرده اند.
در شرايطي كه هر روز به تعداد شاكيان افزوده مي شد مأموران دريافتند 
سارقان پس از سرقت، وسايل ماركدار را به زير قيمت بازار به چند فروشگاه 
فروخته اند. با به دست آوردن اين ســرنخ، چند روز قبل مأموران دو نفر از 

سارقان را هنگام فروش وسايل سرقتي بازداشت كردند. 
بررسي ها نشــان داد دو متهم به نام هاي كاميار و پژمان هر دو از مجرمان 
سابقه دار هستند كه چندي قبل از زندان آزاد شده و با تشكيل باندي دوباره 

سرقت هاي خود را از سر گرفته اند.
دو متهم در بازجويي ها به سرقت محموله هشت پيك موتوري با همدستي 
دو نفر ديگر از دوستانشان اعتراف كردند. كاميار سردسته باند گفت: من و 
پژمان هر دو به جرم ســرقت در زندان هم سلول بوديم. البته قبل از اين با 
هم سرقت نمي كرديم. پژمان سابقه سرقت گوشي داشت و من هم سابقه 
كيف قاپي، اما زندان هم ســلولي بوديم. داخل زندان نقشه سرقت از پيك 
موتوري ها را طراحي كرديم و قرار شد پس از آزادي با تشكيل باندي دست 

به سرقت بزنيم. 
چند ماه قبل هر دو آزاد شــديم و با دو نفر ديگر از دوســتانمان كه سابقه 
سرقت نداشتند اين باند را تشكيل داديم. ما معمولاً به دو شيوه به صورت 
مسلحانه سرقت مي كرديم. اولين شيوه به اين ترتيب بود كه جلو مغازه هاي 
كلي فروشــي پرســه مي زديم و پيك موتوري هايي كه محموله سفارش 
شــده را به مقصد انتقال مي دادند، زير نظر مي گرفتيم و بعد چهار نفري 
با دو موتور سيكلت طعمه را تعقيب مي كرديم و در مكان خلوت با تهديد 
اسلحه كمري محموله او را سرقت مي كرديم. دومين شيوه اينگونه بود كه 
خودمان از فروشگاه هاي اينترنتي گوشي، لوازم كامپيوتر و غيره سفارش 
مي داديم و از فروشنده مي خواســتيم از طريق پيك براي ما ارسال كند. 
سپس پيك موتوري را از فروشگاه تعقيب مي كرديم و در فرصت مناسب 

دست به سرقت مي زديم. 
پس از اعتراف دو متهم، مأموران دو همدست آن ها را نيز بازداشت كردند 

كه تحقيقات از آنان ادامه دارد.

خط شهرستانها

خط قرمز - ليلا طاهرى: يكــى از وكلاى 
مدافع پزشك تبريزى از ارسال پرونده وى به 

ديوان عالى كشور خبر داد.
بابك بابازاده گفت: پرونــده موكلم در ديوان 
عالى كشور ثبت شــد و در مرحله رسيدگى 

است.
به گــزارش خبرنگار مــا، بابك بابــازاده 28 
فروردين ماه سال جارى گفته بود كه پرونده 
موكلم در شرف ارســال به ديوان عالى كشور 
است. در مرحله بازپرســى ايراداتى را نسبت 
به پرونده مطرح كرديم ولى متأسفانه برخى 
از درخواست ها اجرا نشــد و پرونده به دادگاه 
ارسال شــد. در دادگاه نيز ما ايرادات را اعلام 
كرديم كه برخى از آن ها اعمــال و برخى نيز 

اعمال نشد.
وى با بيان اينكه چهار جلسه براى رسيدگى 
به اين پرونده در شعبه ســوم دادگاه كيفرى 
يك استان آذربايجان شرقى برگزار شد، گفت: 
شــهود و مطلعين در جلسات دادگاه صحبت 

كردنــد، برخــى درخواســت ها در خصوص 
اســتخراج پيامك ها نيز انجام شد و در نهايت 
بعد از برگزارى چهار جلســه، اسفند ماه سال 

96، راى صادر شد.
بابازاده با بيان اينكه رأى صادره 29 اســفند 
ماه سال گذشــته به ما ابلاغ شد، گفت: ابلاغ 

رأى به ما، مصادف با تعطيلات نوروز شد و ما 
به ســختى پرونده را مطالعه كرديم؛ زيرا نياز 
بود در زندان با موكل صحبت كنيم. در نهايت 
لايحه اى را تنظيم و ثبــت كرديم و در موعد 

قانونى اعتراض خود را ثبت كرديم.
وى افزود: موكلم از ابتداى رســيدگى، قوياً 

اتهام را رد كرد و هيــچ گونه اقرار و اعترافى 
به وقوع جرم نكرده است. دلايل و مدارك له 
موكل را در لايحه اى به شــعبه صادركننده 

راى فرستاديم.
بابازاده با بيان اينكه حكم صادره قصاص متهم 
اســت، گفت: اين پرونده دو شاكى دارد. يكى 
در مورد فوت همسر و ديگرى فوت مادربزرگ 
موكل اســت. در مورد فوت مادربزرگ، دايى 
موكلم تقاضاى ديه كرده و در مورد همســر 
موكل نيز، اولياى دم تقاضاى قصاص كرده اند.

بابازاده گفت: ان شــاءاالله قضات ديوان عالى 
كشور با توجه به مداركى كه له موكلم است، 
دادرسى بى طرفانه و عادلانه اى داشته باشند.

حجت الاسلام والمسلمين مظفرى رئيس كل 
دادگسترى آذربايجان شــرقى 24 اسفندماه 
ســال گذشــته از صدور راى قصاص پزشك 
تبريزى خبر داده و گفته بود: رأى در مرحله 
ابلاغ است و چنانچه اعتراض باشد، به ديوان 

عالى كشور ارسال خواهد شد.

خط قرمز- كاهانى مقدم: مرد حدوداً 47 
ساله اى روز گذشته در يك اتفاق باور نكردنى، 
هدف گلوله اسلحه شكارى برادر كوچك ترش 

در مشهد قرار گرفت و كشته شد.
به گزارش خبرنگار ما صبح روز گذشته چهار 
نفر از برادران و اعضاى يك خانواده كه به دنبال 
شكايت چند نفر از همسايگان برادر ديگرشان 
از سوءرفتارهاى او به در منزل مسكونى اش در 
محدوده بلوار توس 70 مشهد رفته بودند، با در 

بسته اين منزل مواجه شدند.
به همين خاطر يكى از برادرها از روى ديوار وارد 
حياط منزل شد اما لحظاتى بعد، صداى شليك 
گلوله اى همه را وحشت زده كرد و ديگر برادران 
هنوز در بهت و حيرت بودند كه در حياط باز 
شد و برادر كوچك تر (صاحبخانه) سراسيمه به 
داخل كوچه پريد و پا به فرار گذاشت. شاهدان 
اين ماجرا كه احتمال وقــوع حادثه اى تلخ را 

مى دادند، بلافاصله وارد عمل شــده و پس از 
اندكى تعقيب و گريز، سرانجام برادر فرارى را 

به دام انداختند.
آن ها امــا وقتى به داخل منزل برگشــتند، با 
پيكر غرق در خون برادر 47 ساله خود روبه رو 
شدند كه داخل حياط افتاده بود. دقايقى بعد 
با تماس آن ها جســم نيمه جان مرد مجروح 
توســط امدادگران اورژانس به بيمارســتان 
منتقل شــد اما معاينات پزشكان از مرگ اين 

مرد حكايت داشت.
ادامه اين گزارش حاكى اســت، با تأييد مرگ 
اين مرد مراتب به نيروهاى انتظامى و سپس 
به بازپرس ويژه قتل عمد دادگسترى مشهد 
اطلاع داده شد كه به دنبال آن قاضى احمدى 
نژاد به همــراه اكيپــى از كارآگاهان جنايى 
در محل حضور يافته و به تحقيق و بررســى 

پيرامون موضوع پرداختند.

در جريان تحقيقــات اوليه مقــام قضايى و 
كارآگاهان مشــخص شــد كه متهم به قتل 
حدود دو سال قبل همسرش را طلاق داده و 
به همراه دو فرزند دختر و پسر 14 و 15 ساله 
خود در منزلى محقر در توس 70 (محل وقوع 

قتل) زندگى مى كرده است.
وى كه گفته مى شــود اعتياد بــه مواد مخدر 
ســنتى دارد، بــه دليــل برخــى رفتارهاى 
هنجارشكنانه مثل تيراندازى با اسلحه شكارى 
در كوچه و شــليك گلوله هاى ساچمه اى به 
ديوار و حفاظ هاى منازل همسايگان موجبات 

نارضايتى شديد آن ها را فراهم كرده بود. 
اعضاى خانواده ايــن مرد نيز بــه دنبال اين 
رفتارها تصميم به دخالت مى گيرند اما روزى 
كه برادران به اتفاق به در منــزل او مى روند، 
در كمال ناباورى شــاهد مرگ برادر 47 ساله 
خود بر اثر شليك گلوله هاى ساچمه اى برادر 

كوچك ترشان مى شوند.
قاضى احمــدى نژاد در اين بــاره به خبرنگار 
ما گفت: هم اكنون با صدور دســتورات ويژه 
تحقيقات گسترده مأموران ويژه جنايى پليس 
آگاهى خراسان رضوى براى دستيابى به انگيزه 
اصلى متهم به قتل از تيراندازى به سوى برادر 
بزرگ ترش و نيز چگونگــى تهيه و در اختيار 

گرفتن اسلحه شكارى در حال انجام است. 
اين در حالى است كه هر دو فرزند متهم چون 
قبل از تيراندازى در خواب بــوده و با صداى 
شليك بيدار شده اند، مدعى هستند كه چيزى 
نديده اند. برادران ديگر نيز در تحقيقات اظهار 
داشته اند كه به قصد بردن برادرشان (متهم) 
نزد دكتر و مــداواى بيمارى احتمالى اعصاب 
و روان او به در منزلش رفته اند و اين گفته كه 
آن ها مى خواسته اند او را براى ترك اعتياد به 

كمپ ببرند، صحت ندارد.

محكوميت اعدام «پزشك تبريزى» روى ميز ديوان عالى كشور

خوشامدگويى مرگبار مرد معتاد به برادر بزرگ تر

مردى
 2 گوش كودك 
زن مطلقه را
 از ته بريد

خط قرمز: رئيس اورژانس اجتماعى كشور از وقوع 
كودك آزارى وحشتناك در روز گذشته در استان قم 
خبر داد. رضا جعفرى تصريح كرد: روز شنبه مردى 
جوان در استان قم اقدام به ربودن كودكى كه از مادر 
وى در پاسخ به خواســتگارى اش جواب رد شنيده 

بود، كرده و او را مورد اذيت و آزار قرار داده است.
وى خاطرنشان كرد: اين فرد پس از ربودن كودك، 
گوش هاى او را بريده و جراحات ديگرى نيز به وى 

وارد كرده است.
رئيس اورژانس اجتماعى كشور در ادامه اضافه كرد: 
براســاس گزارش هاى دريافتى اين فرد بلافاصله 
پس از وقوع جرم دستگير شــده و در بازداشت به 

سر مى برد.
جعفرى تأكيد كرد: كودك هم اكنون در بيمارستان 

بسترى شده و تحت مراقبت قرار گرفته است.
وى يادآور شد: اين فرد پس از دريافت جواب منفى 

از مادر كودك، او را تهديد كرده بود كه كودكش را 
مورد آزار قرار مى دهد، اما اين زن موضوع را جدى 
نگرفت و در نهايت فرد مورد نظر از غفلت خانواده 

كودك سوءاستفاده كرده است.
به گفته وى، عوامل اورژانــس اجتماعى بلافاصله 
در بيمارستان محل بســترى كودك حاضر شدند 
و پرونده كودك آزارى براى اين كودك تشــكيل 

شده است.

كتاب پرمخاطب «سوره مهر» 
به دو زبان ديگر ترجمه شد

سفر «دختر شينا» به روسيه

مديرعامل آبى ها  در گفت و گوى اختصاصى با قدس:

استقلال متفاوتى را 
در آسيا خواهيد ديد

حاتمى كيا با تقدير از برنامه هاى شبكه مستند:
 اميدوارم سينماى مستند به عرصه اكران عمومى كشيده شود

دغدغه هاى  مستند
 آقاى قصه پرداز

از نيم قرن خدمات علمى  استاد پيشكسوت زبان فارسى تقدير شد

هديه هنرى به آقاى ياحقى

دل
پاك

ضا 
ير
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مردم

حاشیه

روغن، شیر و عنبرنسارای الاغ کاربرد درمانی دارد

داروخانه حیوانی! 
هر چقدر که الاغ پروری عجیب است، دانستن از خواص درمانی 
فرآورده های الاغی عجیب تر است. »حسن حاجی جمهوری« اما 
از تجربه درمان با این فرآورده هــا آن قدر در چنته دارد که به 
راحتی درباره آن صحبت می کند. هر چند از خواندن متن زیر 
تعجب می کنید، ولی ما چاره ای جز آوردن این بخش از گفت وگو 

نداریم.
  فکر کنم تنها چیزی که ما از فرآورده های الاغ می شناسیم، 
عنبرنساراســت و تنها خاصیتی که از آن می دانیم درمان آبله 

مرغان. این طور نیست؟
این فقط یکی از خاصیت های آن است. عنبر نسارا سرگین الاغ ماده ای 
است که در بهار جمع آوری می   شود و از خواص دارویی عجیبی برخوردار 
است. این ماده به ظاهر بدبو و مشمئزکننده است، اما بهترین دارو برای 
خشک کردن زخم های عمیق ناشی از جراحت و سوختگی است و برای 
درمان عفونت های داخلی و خارجی گوش و همچنین درمان زخم های 

دهان هم موثر است. 
دود عنبر نســارا یکی از بهتریــن درمان های ســینوزیت های مزمن 
و ســرماخوردگی هم هست. بزرگترها یادشــان می آید که این ماده در 
چندین سال قبل برای درمان و بهبود زخم ختنه استفاده می شد. برخی 

هم گوش درد را با دود آن درمان می کردند.
  می گویند شــیر الاغ هم خواص عجیــب و غریبی دارد و 
درکشــورهای خارجی از آن برای درمــان خیلی از بیماری ها 

استفاده می کنند؟
بله. شیر الاغ هم در درمان بیماری های عفونی استفاده می شود و تاثیری 
فوق العاده در تناســب اندام دارد. خیلی باور کردنی نیست، اما هر گونه 
بیماری تنفســی مثل آسم، نفس تنگی، ســرفه های شدید، گرفتگی 

حنجره و... با این شیر بهبود پیدا می کند. 
علاوه بر این هر درد ماهیچه ای واســتخوانی با این شیر خوب می شود و 
به راحتی می شود با این داروی شگفت انگیز از شر خون دماغ و دندان درد 
راحت شــد. شیر الاغ همچنین دشمن سردردهای شدید است و راهی 
مناسب و طبیعی برای درمان دل دردهای شدید و دارویی طبیعی برای 
ازبین بردن زخم معده است. این شیر چون مقدار زیادی امگا3 و کلسیم 
دارد، برای قلب و اســتخوان مفید است و به خاطر نداشتن چربی زیاد 
برای کارکرد کلیه ها و کبد و درمان کم خوابی توصیه می شــود. پنیری 
 هم که از شیر الاغ گرفته می شود در کشورهای دنیا بازار مصرف خوبی 

دارد.
  این روغن الاغ که به تازگی   در عطاری ها باب شده است هم از 
فرآورده های این حیوان زبان بسته است یا باز پای کلاهبرداری 

در میان است؟ 
نه. واقعی اســت. روغــن الاغ یا همان روغن خر یکی از شــگفتی های 
آفرینش اســت که خواص باور نکردنی ای دارد. مهم ترین فایده اش هم 
این اســت که به راحتی دردهای عضلانی و مفصلی، آرتروز، کمر درد، 
دیسک کمر، پا درد، گردن درد و ... را با آن درمان می کنند. افرادی هم که 
دچار پارگی یا زخم پوستی و عضله ای شده اند با استفاده از این روغن 

می توانند برای بهبود و تسکین محل زخم یا شکستگی استفاده کنند.
  پس با این همه شــما باید از سرتاسر ایران مشتری داشته 

باشید؟
علاوه بر همشهری های خودم، از تهران، کرج، مشهد و شهرهای اطراف 
هم مشتری های زیادی داریم. شیر و عنبرنسارای الاغ های ما به قزوین، 
رشــت و تبریز هم رسیده. هر روز عصر ساعت 5 سفارش ها را می دهیم 
به اتوبوس تا فردا صبح به دست مشتریان برساند. البته در تابستان هم 
 یا فریزش می کنیم یا با یخ برای مشــتری ارســال می کنیم که خراب 

نشود.

یک گفت وگوی عجیب با کارآفرینی که یک شغل متفاوت را به جان خریده است

اسم  الاغم  »اوباما«ست!

  می گویند رابطه شــما و الاغ هایتان صمیمانه 
است؟ می شود در این باره توضیح بدهید؟

خیلی زیاد! شاید باورتان نشود، ولی خر اصلاً بیماری ندارد. 
یک دکتر تهرانی وقتی علاقه من را به الاغ ها دید، گفت: 
»چرا برایشان نام نمی گذاری؟ این طور رابطه ات با الاغ ها 
بهتر می شود و حرف شنو می شوند.« من هم اسم یکی را 
گذاشــتم »اوباما« و بچه اش را هم »کاندولیزا رایس«. باور 
کنید دور از جان شــما مهر و محبت الاغ از بعضی آدم ها 

خیلی بیشتر است. 

  می دانستید که 18 اردیبهشت )8 می( را به پاس 
زحماتی که این حیوان برای انسان ها کشیده است، 
روز الاغ نامگذاری کرده اند؟ برنامه ای برای این روز 

ندارید؟
بله. خبر دارم. حتی یک شــرکت دامپروری برای شرکت 
در کنفرانس از من دعوت کرده که به همین مناسبت به 
تهران بروم. اگر به نتیجه برسیم شاید از سال آینده ماهم 
مثل بقیه کشــورهای دنیا، همایش روز جهانی الاغ را در 

ایران برگزار کنیم .

  از آنجاکه شما جزو اولین نفرها در ایران هستید 
که الاغ پرورش می دهید، در طول این مســیر چه 

موانع و مشکلاتی را پشت سر گذاشته اید؟
من الان علاوه بر خودم، برای دو فرزندم هم شغل ایجاد 
کرده ام و کارآفرین محسوب می شوم. اگر فروش خوب 
باشــد ماهانه حدود 800 هزار تومان به هرکدام حقوق 
می دهم. البتــه تأمین اجتماعی با من همکاری ندارد و 

الاغ ها را بیمه نمی کند. 
می گویند چــون قانونش را در ایــران نداریم، این کار 

امکان پذیر نیســت. اگر مشــکل بیمه نداشته باشم هم 
کارگــرم و هم الاغ ها را بیمــه می کنم. برای تهران هم 
نامه فرســتاده ام، اما فایده نداشته است. واقعاً برای من 
سوال است که چرا باید گاو بیمه شود، اما الاغ نه؟ وزیر 
بهداشــت هم که آمد به او گفتم به من کد بهداشــتی 
بدهید؛ اما اســتقبال نکرد. به مجلــس هم نامه داده ام. 
فایده ندارد. فعلًا که صرفه اقتصادی ای برای من ندارد، 
اما اگر بازاریابی خوب باشد و مسئولان همکاری کنند، 

شاید پیشرفت کنیم . 

 مردم  بعضی ها در همین ایران خودمان 
ساخته شده اند برای اینکه بروند و دست 
بگذارند روی شــغل های عجیب و غریبی که ما 
حتی در اعماق ذهنمان هم به آن فکر نمی کنیم. 
یکی سفری به چین رفته و وقتی استقبال بی نظیر 
چشــم بادامی ها از قورباغه های بخت برگشته را 
دیده، هنوز عرق ســفرش خشــک نشده کارگاه 
پرورش قورباغه راه انداخته و بازار چینی ها را قبضه 
کرده. چند سال بعد هم کارآفرین نمونه کشوری 
شــده. یکی دیگر در جنوب شرقی ایران، تمساح 
پــوزه کوتاه پرورش می دهد تا نســلش منقرض 
نشــود. خلاصه اینکه اگر بخواهیم لیستی از این 
شغل ها ،که آمارش هم روز به روز درحال افزایش 
است، بنویسیم، مثنوی هفتادمن کاغذ می شود و از 
حوصله خارج است. خدا را شکر در این وانفسای 
مشکلات اقتصادی بازار این دوستان اینقدر گرفته 
و سودشــان بالاست که بی هیچ واهمه و ترس از 
زیاد شدن دست، فوت وفن کارشان را به بقیه هم 
یاد می دهنــد تا یکی دیگر هم لقمه نانی ســر 
ســفره اش ببــرد. البته اگر جربــزه انجام چنین 
کارهایی را داشته باشد و در مقابل حرف مردم یک 
گوشش در باشد و دیگری دروازه. حالا بعد از کرم 
خاکی و تمساح و قورباغه و... باید الاغ را هم به این 
لیست اضافه کنیم که کم کم دارد جای خودش را 
بین این شــغل ها پیدا می کند. »حســن حاجی 
جمهــوری« از همان آدم های عجیبی اســت که 
ریســک یک کار ناشناخته را به جان خریده و در 

مزرعه ای نزدیک گناباد الاغ پرورش می دهد.

  دلم به حال این حیوان می سوزد
حاجی جمهوری هیچ تحصیلات خاصی در زمینه 
پرورش حیوانات ندارد. یک دیپلمه ساده است که 
به فکر انجام چنین کاری افتاده. دلیلش هم هر 
چند عجیب است اما مظلومیت خاص این حیوان 
و ظلم و ســتمی بوده که ما ایرانی ها به الاغ روا 
داشــته ایم. به همین ســادگی یک کار عجیب 
کلید می خورد: »من دیپلمه هستم. اوایل انقلاب 
در جهاد ســازندگی مشغول شدم. مدتی هم در 
سپاه بودم. بعد هم به آستان قدس رضوی رفتم و 
افتخار خادمی آقا امام رضا)ع( را هم دارم. به خاطر 
رزمنده بودن، امتیاز بازنشســتگی زودتر از موعد 
را داشتم. ســال 94 تلنگری به من خورد. دیدم 
این حیوان مهربان در ایران خیلی مظلوم است. 
بــه فکرم خطور کرد نســلش را احیا کنم.« فکر 
احیای نسل همانا و دویدن و این اتاق به آن اتاق 
رفتن برای مجوز هم همانا: »دو ســال و خرده ای 
دنبال مجوز بودم. چــون اصولا از کار غیرقانونی 
خوشم نمی آید. البته کارشکنی های زیادی شد تا 
به من مجــوز ندهند. دلیلش را هم نمی دانم. در 
واقع هیــچ حمایت جدی ای از دولتی ها ندیدم و 
وزارت جهاد اصلا زیر بار مجوز دادن برای پرورش 
الاغ نمی رفت. دســت آخر هــم  از نظام صنفی 
کشــاورزی که زیر نظر وزارت جهاد است، مجوز 
گرفتم. خوشبختانه فرمانداری و کمیته امداد هم 

هر دو هوای من را داشتند.«

  آقایی که الاغ پرورش می دهد
وقتی این همه حیوان حساب پس داده از نظر مالی 
و ســوددهی مثل شترمرغ و گاو و امثالهم هست، 

سوال پیش می آید که چرا کسی مثل حاج حسن 
ســراغ پرورش الاغ رفته؟ پولــش زیادی کرده یا 
دلیل دیگری دارد؟ خودش می گوید: »ببینید! سه 
دغدغه باعث شد که روی الاغ و تولیدات الاغی)!( 
سرمایه گذاری کنم. اول اینکه این حیوان مهربان 
در ایران مظلوم واقع شده و نسلش در خطر انقراض 
است. دوم اینکه خواص طبی بی نظیر فرآورده های 
الاغی برای جامعه خیلی زیاد اســت و در نهایت 
هم شــادابی و نشاطی است که به همشهری های 
گنابادی ام بخشیده ام. چون هر کسی که من را در 
کوچه و خیابان می بیند، ناخودآگاه لبخند بر لبش 
می نشیند و می گوید: این آقا همان کسی است که 

پرورش الاغ دارد. من هم ناراحت نمی شوم.«

  شغل پدر آقا داماد چیست؟
فرض کنید شما به جای حاجی جمهوری، صاحب 
این مزرعه پرورش الاغ بودید. بعد وقتی سرکلاس 
از فرزندتــان می پرســیدند که »شــغل پدرت 
چیست؟« او مجبور بود با خجالت و صدجور رنگ 
عوض کردن بگوید که »الاغ پرورش می دهد.«. یا 
موقع خواستگاری وقتی بپرسند که مثلا »شغل 
پدر عروس خانم چیست؟«، کسی رویش می شود 
صاف و پوست کنده بگوید که آقایِ پدر چه کاره 
است؟ شــاید اگر یک درصد انگیزه شروع چنین 
کاری را داشــتیم، این فکرهــا و عواقب کارمان 
پشــیمانمان می کرد. هرچند که همه مان خوب 
می دانیم کار عار نیســت و مردی که دنبال رزق 
حلال برود، مثل کسی است که درراه خدا جهاد 

می کند. اما بدانید خانواده حاجی جمهوری نه تنها 
به راحتی هر چه تمام تر با موضوع شغل عجیب او 
کنار آمده اند، بلکه در کارهای مزرعه کمکش هم 
می کنند: »واکنش ها که همیشه جالب است. البته 
همسر و خانواده ام خیلی همکاری می کنند. شاید 
برای هر بچه ای ســخت باشد که توی مدرسه و 
در جواب این ســوال که »شغل پدرتان چیست؟« 
بگوید: »پرورش الاغ!« ولی خداراشــکر بچه های 
من این طور نیستند. برای خودم هم خیلی مهم 
نیســت که مردم چه می گوینــد. روابط عمومی 
 بالایی دارم و  خیلی ها در شهر من را می شناسند. 
وقتی می بینم همشــهری ام با لبخند به من نگاه 
می کند و حرف می زند خوشحال می شوم. نشاط 
و شادابی ای در چهره مردم به خاطر دیدن من و 

شغلم ایجاد می شود را خیلی دوست دارم.«

  فقط با 10میلیون تومان سرمایه!
احتمــالاً درنگاه اول، با یــک دو دوتا چهارتای 
ذهنی به این نتیجه برسیم که حاجی جمهوری 
قطعــاً آدم ســرمایه دار و پولداری اســت که 
دست به احیای نســل الاغ ایرانی و استفاده از 
فرآورده هایش زده است و حالا هم درحال پول 
پارو کردن اســت، اما خودش می گوید: »شاید 
باورتان نشود، ولی من با 10میلیون تومان شروع 
کردم و الان 20 راس الاغ کوچک و بزرگ دارم. 
راســتش را بخواهید به فکر بازگشــت سرمایه 
نیســتم. حقیقتاً از بهمن 95 که کارم را شروع 
کردم  تا امروز، فکرم و اندیشــه ام احیای نسل 

الاغ ها بوده و بس.« 
البتــه حاج حســن در همین مــدت کمی که 
از راه انــدازی مزرعــه  پرورشــش می گــذرد، 
غیر از بیماران تنفســی و ریوی که مشــتری 
فرآورده های الاغ هایش شــده اند، برای خودش 
کلی مخالف خــوان هم عَلمَ کرده اســت:»من 
خودم که جانباز شــیمیایی هستم، در این یک 
سال و اندی برای عوارض بیماری دکتر نرفته ام 
و فقــط با تولیدات الاغ خودم را درمان می کنم. 
برای همین خیلی از پزشــکان هــم علیه من 
تبلیغ می کنند، چون کســب و کارشان از رونق 
می افتد. پزشــکی به من می گفت: »ویزیت من 
30 هزار تومان است، اما تو شیر الاغت را ارزان 
می فروشــی. شیر را شیشــه ای 50 هزار تومان 
بفروش.« ولی من اصلًا به فکر ســود نیســتم.  
خیلی حس خوبی دارم وقتی مشتریانم درمان 

می شــوند و ابراز رضایــت می کنند. همین هم 
برایم کافی است.«

  گرانی دلار روی الاغ هم تاثیر گذاشته!
پــرورش الاغ، هنوز به آن شــکل که بایســته 
اســت، بین ســازمان های دولتی جــا نیفتاده. 
برای همین هم هست که حاج حسن هرچه به 
ایــن در و آن در زده و از خواص خودِ حیوان و 
فرآورده هایش گفته، تاکنون کسی حاضر نشده 
روی آنها قیمت گذاری کند: »راستش را بخواهید 
چندین بار سراغ ســازمان تعزیرات حکومتی و 
اداره صنعت رفتم و گفتم برای عنبرنسارا و شیر 
الاغ کــه خیلی خواص درمانی دارد، نرخ تعیین 
کنیــد، اما هربار از زیر بار این کار شــانه خالی 
کردند. چون در ایران این چیزها تعریف نشــده 
و هنوز برایشان غریب اســت.« به همین دلیل 
هم حاجی جمهــوری خودش، روی محصولات 
تولیدی قیمت می گذارد. البتــه اگر بالا پایین 
رفتن های این روزهــای دلار مجالی برای ثابت 
ماندن قیمت ها و سود بگذارد. حاجی جمهوری 
می گوید: »قبل از گرانی دلار، کاه را کیلویی 300 
تومان می خریدم، اما حالا شده 680 تومان. یک 
شیشــه 250 تا 300 سی سی شیر را  10 هزار 
تومان می فروشــیم که با این وضع دلار و ارزش 
پول ملی دیگر صرفه اقتصادی ندارد و باید بشود 
15 هزار تومان. اگر کسی کیلویی شیر بخواهد، 
35 هزار تومان می فروشیم. عنبر نسارا را هم که 

خیلی پرکاربرد است دانه ای هزار تومان.«

آنچهمیخوانید

قبل از گرانی دلار، کاه را کیلویی 
300 تومــان می خریــدم، اما حالا 
شــده 680 تومــان. یک شیشــه 
250 تا 300 سی سی شیر را  10 
هزار تومان می فروشیم که با این 
وضع دلار و ارزش پول ملی دیگر 
صرفــه اقتصــادی نــدارد و باید 

بشود 15 هزار تومان

10

گاوها بیمه می شوند ولی 

کسی حاضر نیست الاغ را بیمه کند!
به بهانه روز جهانی الاغ

می خواهیم همایش برگزار کنیم
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گفت و گو 

خــبر

مسئولان به فكر مردم 
درخدمــت  باشــند، 
رسانى كوتاهى نكنند، 
در كنار مردم باشند و 

آن ها را ازخود بدانند.
يكى از موضوعاتى كه 
تأكيد شده،  قرآن  در 

شــكر نعمت است. اگر شــكرانه نعمت را به جاى 
بياوريم، نعمت افزايــش و در غير اين صورت، كم 

خواهد شد.
يكى از نعمت ها، انقلاب است، امام راحل با انقلاب 
اسلامى ايران تحول گســترده اى در دنيا به وجود 
آورد و هيمنه دو ابرقدرت شــرق و غرب را درهم 
كوبيد.بعضى ها معتقد بودنــد كه با دين نمى توان 
حكومت كرد و اساساً اســلام افيون ملت هاست، 
امــا امام با انقلاب خود ثابت كرد كه نه تنها با دين 

مى توان حكومت كرد بلكه افيون هم نيست.
مردم و ولايت فقيه دو ركن مهم كشور است؛ ولايت 
فقيه تحول عظيم در جهان ايجاد كرده و سبب شده 
مردم باعشق و علاقه 40 سال پاى انقلاب بايستند 

و از آرمان هاى انقلاب دفاع كنند. 
(معارف)

مسئولان درخدمت رسانى كوتاهى نكنند 
آيت االله نورى همدانى

در اروپــا و آمريــكا از 
با  متناسب  انسان هاى 
آن فضاى علمى كمتر 
و  هســتيم  مند  بهره 
مربيان  حضور  شرايط 
در آن مناطــق بايــد 
خيلى بهتــر از اكنون 

باشــد؛ ما در آن جا نياز بــه صاحب نظران و فقهاى 
آشنا به دنياى جديد و فقه معاصر داريم و انسان هايى 
مى خواهيم كه پنجه در پنجه فيلســوفان و صاحب 
نظران غرب به كار علمى و پژوهشــى بپردازند.بايد 
فضاى ذهنى و تربيتى خود را در افق بلندترى ترسيم 
كنيم، حوزه شــيعى متكى بر يك فكر غنى، فقهى 
پويا و فلسفه اى ريشه دار است كه اين ها از كالاهاى 
قابل عرضه به جهان مى باشد. ذخاير فلسفى، فقهى و 
كلامى امروز در تعامل انديشه غربى بايد رشد و توسعه 

بيشترى پيدا كنند.
اين مركزى كه در آلمان ايجاد شــده اگر به درستى 
هدايت شــود و اســتادان و طلاب عزم راسخ داشته 
باشند مى تواند به پايگاه عميق علمى و جايگاهى براى 

گفت و گوهاى ويژه درغرب تبديل شود.
(حوزه)

مركز اسلامى هامبورگ پايگاه علمى شود 
آيت االله عليرضا اعرافى 

باشــيم  مواظب  بايد 
طورى قدم برداريم و 
در دنيا حركت كنيم 
كــه فــرداى قيامت 
شرمنده اهل بيت(ع) 

نشويم.
كســى كه در محضر 

خداى متعال اســت لازم اســت همه حواسش به 
حضرت بارى تعالى باشد تا عملى كه انجام مى دهد، 
سبب تعالى روحش شود، چه بسيار افرادى كه در 
محضر خداى متعال حاضر مى شــوند، اما از نماز و 
ساير اعمال بهره اى نمى برند چون توجهى به اعمال 

و سكنات خود ندارند.
خداى متعــال در قرآن مى فرماينــد: «هر عملى 
بازخــوردى دارد، بازخورد عمــل در روز قيامت بر 

همگان مشخص مى شود».
هر انسانى لازم است مواظب اعمال خود باشد چون 
روزى خواهــد آمد كه همــه در دادگاه عدل الهى 
حاضر خواهند شد، آن روز، روز حساب است و ديگر 
زمان عمل نيست. عمل و كاشتن در دنياست، ثمره 

و برداشت در روز قيامت است.
(حوزه)

روز حساب ديگر زمان عمل نيست
آيت االله علوى گرگانى

عذاب ها  شــديدترين 
عمل  بى  عالــم  براى 
است، آنچه حرام است 
انجام ندهيم، حب جاه، 
رياســت و حب  حب 
باشيم،  نداشته  احترام 
با خدا معامله كنيم، تا 

حرفمان در ديگران هم اثر كند.
كســى كه مى خواهد رهبر جامعه اى باشد و حرفش 
در اجتماع مؤثر باشــد بايد اول بين خودش و خدا را 
اصلاح كند و چنين شخصى بايد خودش را بشناسد تا 

بتواند معرف خدا باشد.
و  رحمــت  مــاه  ولايــت،  مــاه  شــعبان  مــاه 
مؤمنــان  ارزاق  كــه  چــرا  اســت  ارزاق  مــاه 

جلوه گرتر از ساير ماه هاست.
 ثواب اعمال در اين ماه بيش از ســاير ماه هاست 
و بين علماى علم اخلاق اين ماه، ماه ســيرالى االله 

است.
طبق روايتى از امام موسى كاظم(ع) هر كسى در ماه 
شعبان استغفار كند خداوند گناهان گذشته او را حتى 

اگر به عدد ستاره هاى آسمان هم باشد مى آمرزد.
(رسا)

شديدترين عذاب ها براى عالمِ بى عمل 
 آيت االله ناصرى 

چهره - خبر

دكتر محمدمهدى بهداروند:

آيت االله جوادى آملى: 

رفتارهاى اشرافى مسئولان 
مشروعيت نظام  را به خطر مى اندازد

كتابخانه ملى كتاب هاى خطى را  احيا كند

 نازلى مروت  يك جامعه شــناس دين 
گفت: اعتماد نداشــتن مردم به مسئولان 

خواست دشمن است. 
حجت الاسلام دكتر محمدمهدى بهداروند با اشاره 
به نظر سنجى اعلام شده توسط «ايسپا» كه از اعتماد 
نداشتن 55 درصدى مردم به اظهارات دولتمردان 

خبر مى دهد، افزود: متأســفانه امروزه رفتارهاى نابهنجارى از زمامداران و 
مسئولان مى بينيم كه موجب بى اعتمادى مردم به حاكمان مى شود. وقتى 
اخبارى از اختلاس افراد وابســته به زمامداران، زندگى اشــرافى و لاكچرى 
مسئولان و حقوق هاى نجومى به گوش مردم مى رسد نمى توان انتظار داشت 

كه اعتماد كامل بين مردم و حكومتداران برقرار باشد.
وى با تأكيد براينكه اعتماد نداشتن مردم به مسئولان خواست دشمن است، 
گفت: رهبر معظم انقلاب در فروردين 86 فرمودند، «امروز هركس كه مردم 
را نااميد و آن ها را به خود و آينده بى اعتماد كند به دشمن كمك كرده است. 

نقشه دشمن بى اعتماد كردن مردم به نظام اسلامى است».
اين اســتاد حوزه و دانشگاه با بيان اينكه رابطه مردم و زمامداران و حاكمان 
يك رابطه دو ســويه است كه بر محور شفقت، صداقت و مهربانى بنا شده، 
تصريح كرد: اگر در اين رابطه دو سويه «اعتماد»خدشه دار شود، رابطه مردم 

و حاكميت دچار گسل هاى جدى خواهد شد.
وى با بيان اينكه اعتماد مردم بزرگ ترين نعمت و شالوده جمهورى اسلامى 
است به سخن امام خمينى(ره) كه «مردم ولى نعمت حكومت هستند»، اشاره 
و اظهار كرد: تأييد اين فرموده امام، سخن رهبرى است كه اگر اعتماد مردم 
كمرنگ شــود، مشاركت كم خواهد شد و نتيجه آن تزلزل مشروعيت نظام 
اســت. اين محورى ترين رابطه بين مردم و حاكميت است كه رهبر معظم 

انقلاب به آن اشاره كرده اند.
اين جامعه شناس با تأكيد براينكه با گفتن «ان شاءاالله اين اتفاق نمى افتد»، 
كارى از پيش نمى رود، گفت: خداوند پاســخ اين وهم ما را مى دهد كه «ان 
االله لا يغير ما بقوم حتى يغيروا ما بانفسهم»؛ يعنى وقتى در برابر نعمت خدا 

ناسپاسى كرديد، خداوند نعمتش را از شما خواهد گرفت.

 دين باورى مردم در مرز خطر
دكتر بهداروند به آسيب هايى كه اعتماد نداشتن مردم به حاكمان، به باورهاى 
مذهبى مردم وارد مى كند نيز اشاره كرد و گفت: وقتى مشروعيت نظام زير 
سؤال برود نخستين ضربه به دين مردم وارد مى شود زيرا جمهورى اسلامى 

با نام دين شكل گرفت.
وى در تشريح اين نظر به بيان يك نقل تاريخى پرداخت و اظهار كرد: يكى 
از علما كه به دليل مشكل جسمى و بيمارى قادر به روزه گرفتن نبود، نقل 
مى كرد كه روزى يكى از متدينين من را در حال نوشيدن چاى در ماه رمضان 
ديد بلافاصله گفت اگر آن طرف خبرى نيســت بــه ماهم بگوييد كه روزه 
نگيريم! گفتم من بيمارى معده دارم. بنا بر اين اگر اعتماد به بزرگان دينى 

كمرنگ شود نخستين ضربه به دين دارى و دين باورى مردم وارد مى شود.
اين استاد حوزه اظهار كرد: مردم به اعتبار اينكه انقلاب، اسلامى است وارد 
صحنه شــدند و تا پاى جان دفاع كردند. اما وقتى به دليل هاى عينى مانند 
فاميل بازى، باندبازى، حقوق نجومى و... اعتماد مردم از بين رفت، نگاه منفى 
به پرچمداران دين به رويگردانى از دين منجر مى شود. بازهم تأكيد مى كنم 
در صورتى كه رفتارهاى حاكمان اصلاح نشــود مشروعيت نظام و ديندارى 

مردم به خطر مى افتد.

شفقنا: آيت االله جوادى آملى گفت: ايران يك كشور فرهنگى به تمام معنا 
اما غارت زده است، اين كشور نسخ خطى فراوانى داشت كه به غارت رفت 
كه اكنون بسيارى از آن ها در كتابخانه هاى غرب است لذا مهم ترين وظيفه 

حفظ اين سرمايه ملى است.
اين مرجع تقليد در ديدار دكتر اشرف بروجردى رئيس سازمان اسناد و 
كتابخانه ملى اظهار داشت: الان ريشه همه كتاب هاى اعتقادى ما در كتب 
اربعه است، اين كتب اربعه را سه نفر نوشته اند، با بررسى معلوم مى شود 
شيخ طوسى بســيارى از مطالب را از صدوق و كلينى نقل مى كند، اين 
دو نفــر نيز مطالب خود را از زراره نقل مى كنند، در نتيجه به خبر واحد 

مى رسيم.
 در واقع ما اكنون يك حلقه مفقوده بين كتب اربعه و اصول اربعمائه داريم 
كه كتابخانه ملى وظيفه دارد با احياى كتب خطى اين سلســله اسناد را 

تثبيت كند تا اين خلأ رفع شود.

 معارف/ ســيد مصطفى حســينى راد   
يكى از افتخاراتى كه بســيارى از بچه مسجدى ها 
دارند، خدمت كردن به مســجد در ايام نوجوانى 
است. خاطرات خوب كار كردن دست جمعى در 
روزها و شــب هايى كه مراسمى در مسجد برگزار 
مى شد، از بهترين و ماندگارترين خاطرات است. 
دورهمى هايــى كه گاه تا پاســى از شــب طول 
مى كشيد و بچه ها با كمك هم مسجد را چراغانى 

يا سياه پوش مى كردند.
شــور بود و شوق بود و اشــتياق؛ وقتى كار تمام 
مى شــد و چراغانى را روشــن مى كرديم و همه 
صلوات مى فرســتادند، چراغ دلمان هم روشــن 
مى شــد. انگار دنيا را به ما داده بودند و گويا خانه 

خودمان را روشن كرده بوديم.
وقتى هم ســياه پوش كردن مســجد بــه پايان 
مى رسيد و خادم مسجد چاى مى آورد تا خستگى 
را از تــن بيرون كنيم، لبخند رضايت روى لب ها 
مى نشســت زيرا ما اولين كسانى بوديم كه چاى 
روضــه را مى خورديم. آخر قرار بــود از فردا دهه 
محرم شــروع شود يا به اســتقبال شب هاى قدر 

برويم و يا مناسبت هاى ديگر..
اكنون ســال هاى زيادى از آن روز و شــب هاى 
خوب مى گذرد. هر كدام از دوســتان مســجدى 
براى خودشــان كاره اى شده اند و دنبال زندگى و 
مشــغله هاى خود رفته اند اما هنوز هم طبق يك 
قرار نانوشته، شب هاى محرم همه بچه هاى قديمى 
به مســجد محلــه اى مى آيند كــه در آن بزرگ 
شده اند. روز عاشــورا هم كه مى شود همه با هم 
آستين همت بالا مى زنند و براى نماز ظهر عاشورا، 
خيابــان را آماده مى كنند، فرش پهن مى كنند و 

مردم را به نماز دعوت مى كنند.

 دهه مباركى كه 25 ساله شد
مســجد، هم براى مســجدى ها و هم براى همه 
مردمى كه گاهى گذرشان به مسجد مى افتد منشأ 

خير و بركت است. 
چه حلقه هاى وصلى كه در مساجد شكل گرفته 
و چه راه هاى ســبزى كه در مســاجد پيش پاى 
جوان ها گذاشته شده است. اما اين روزها 25 سال 
از آن ســالى كه رهبر معظم انقلاب در ششمين 
اجلاس سراسرى نماز با رهنمودشان منشأ خير 

تازه اى شدند مى گذرد. 
در ســال 1373 امام خامنــه اى در پيام خود به 
اجلاس نماز فرمودند: «... مساجد به شكل شايسته 
غبارروبى شود و خدمت به مسجد كارى مردمى و 

همگانى شمرده شود...». 
بر همين اســاس طــرح «بهداشــت و غبارروبى 
مساجد» با ميدان دارى سازمان تبليغات اسلامى 
شــكل گرفت و از ســال هاى بعد، دهه آخر ماه 
شعبان، به نام «دهه بهداشت و غبارروبى مساجد» 
نام گذارى شــد. مردم از همان سال اول با شور و 

اشتياق وارد ميدان شدند و نسبت به مقدس ترين 
مكانى كه مى شناسند اداى تكليف كردند.

دهه بهداشــت و غبارروبى مساجد كه از ابتداى 
دهه 80 به «دهه نكوداشــت و بهداشت مساجد» 
تغيير نام داد، در چند سال اخير به «دهه تكريم و 

غبارروبى مساجد» شناخته مى شود. 
اكنون و پس از 25 ســال، دهه «تكريم مساجد» 
خــود به محورى براى همدلى و هماهنگى مردم 
تبديل شــده و در آخرين شــب ها و روزهاى ماه 
شــعبان المعظم، جُنب و جــوش ويژه و مباركى 
در مساجد شكل مى گيرد تا با دست هاى مهربان 
مسجدى ها، خانه خدا غبارروبى شود و نمازگزاران 
بتواننــد در محيطى زيباتر و آراســته تر به نماز 

بايستند و به نيايش بنشينند.

 بركات بزرگ غبارروبى مسجد
«جواد اشراقى» يكى از جوانانى است كه به گفته 
خودش ســال هاى نوجوانى را در مسجد سپرى 
كرده اســت. او درباره اهميت تكريم و غبارروبى 
مســجد مى گويد: همه كسانى كه دستى در كار 
غبارروبى مســجد داشته اند، نور و بركت آن را در 

زندگى خود حس كرده اند.
 ما از روزهاى نوجوانى توفيق اين كار را داشتيم، 
روزهايى كه هنوز اين نام گذارى انجام نشده بود. 
اما خوب به ياد دارم كه با چه اشــتياقى كارهاى 
مسجد را انجام مى داديم و چون مسجد محله ما 

درآمدى نداشــت مجبور بوديم براى بسيارى از 
كارهاى روزانه مسجد از مردم و كاسب هاى محله 

و خيابان اصلى پول جمع كنيم.
بعدها و وقتى كه نام گذارى دهه آخر شعبان به نام 
دهه تكريم مساجد انجام شد، امام جماعت مسجد 
ما كه پدر شهيد هم هستند و خدا حفظشان كند، 
در اولين شــب اين دهه، ما نوجوانان بسيجى را 
در كنار هيئت امناى مسجد جمع مى كرد و پير 
و جوان همراه با ايشــان كه عبا و عمامه را كنار 
گذاشته و آستين ها را بالا زده بود، كار نظافت در و 
ديوارها و غبارروبى مسجد را آغاز مى كرديم و چند 

شب مشغول اين فعاليت بوديم. 
چيزى كه از آن شــب ها به ياد من مانده، صفا و 
صميميتى است كه در ميان بچه ها شكل مى گرفت 

و جالب است كه گاهى برخى اختلاف هاى سنتى 
كه بين بسيج و هيئت امناى مسجد در اداره امور 
وجود داشــت، در همين شب ها از ميان مى رفت 
زيرا جوانان بسيجى و پيران هيئت امنا دوشادوش 
هم در صف خدمت به خانه قرار مى گرفتند و كارها 

را پيش مى بردند.

 هر چه داريم از مسجد داريم
«ســيد مصطفى ميرحافظ» يكى ديگر از جوانانى 
اســت كه به گفته خودش هر چه دارد از مسجد 
و روزها و شب هاى بابركتِ حضور در مسجد دارد.

 او كه اكنون از محله و مســجد قديمى مقدارى 
دور شده است، مى گويد: هنوز هم وقتى شب هاى 
جمعه توفيق پيدا مى كنم به مسجد قديمى محل 
بروم، بوى خوب خاطرات ســال هاى نوجوانى به 
مشــامم مى رسد؛ ســال هايى كه جلسات قرآن 
باشــكوهى را در مســجدمان برگزار مى كرديم و 
بركت و نور قرآن با حضور قاريان بزرگ شــهر و 

كشور در مسجد بيشتر مى شد.
وى مى افزايد: مساجد به گردن همه ما، بخصوص 
بچه مسجدى ها حق بزرگ و ويژه اى دارند. تربيت 
ما در مســاجد شكل گرفته اســت و هر چه در 
زندگى داريم از بركت حضور در همين مســاجد 
اســت. بنابراين، جا دارد در اين شــب ها و روزها 
كه ايام تكريم و پيراســتن مساجد است، حضور 

پررنگ ترى در مساجد داشته باشيم.

 هر چند به لطف خدا خادمان مسجد هميشه در 
صحنه اند و شايد براى كار و غبارروبى هم نيازى به 
ما نباشد، اما نفس حضور در مساجد و در صورت 
امكان همكارى براى تكريم و غبارروبى، هم حال 
خودمان را بهتر مى كند و هم پيوند با دوستان و 
ياران قديمى است و البته تشويق جوان ترهايى كه 

حالا كار و بار مسجد به دست آن هاست.

 خانه خدا را پاكيزه كنيد
حجت الاسلام والمسلمين محمدعلى يزدانى، امام 
جماعت مسجد انصارالمهدى(عج) مشهد نيز كه 
بيش از 30 سال است، امامت جماعت اين مسجد 
را بر عهده دارد معتقد اســت كه مســاجد، خانه 
دوم مردم بخصوص مؤمنانِ نمازگزار در محلات 
هستند و به همين دليل، مؤمنين بايد نسبت به 
گذران امور مساجد حساس باشند و هر خدمتى 

كه از آن ها برمى آيد براى مساجد انجام دهند.
وى با اشــاره بــه ايام دهه آخر شــعبان المعظم 
مى گويد: ايــن دهه به نام دهه تكريم مســاجد 
نام گذارى شده است؛ خداوند متعال در سوره بقره 
خطاب به حضرت ابراهيم و حضرت اســماعيل 
مى فرمايد: «و به ابراهيم و اسماعيل فرمان داديم 
كه خانه مرا بــراى طواف كنندگان و معتكفان و 

ركوع و سجودكنندگان پاكيزه كنيد». 
در سوره مباركه اعراف نيز مى فرمايد: «ياَ بنَِي آدَمَ 
خُذُوا زيِنَتَكُمْ عِنْدَ كُلِّ مَسْجِدٍ»؛ بنابراين با توجه به 
اينكه مسجد خانه خدا و محل حضور مؤمنان است 
بايد همواره پاكيزه باشــد و مؤمنان نيز بر اساس 
آيــات قرآن و روايات فراوانى كــه داريم علاوه بر 
اينكه خود نسبت به پاكيزگى ظاهر و باطن خود 
اهتمام مى كنند بايد نسبت به پاكيزه نگه داشتن 

مساجد نيز اهتمام داشته باشند. 
به همين دليل است كه در احكام فقهى داريم كه 
پاك كردن مسجد از نجاست، واجب فورى است و 
نجس كردن زمين، سقف، بام و ديوارهاى داخلى 
مسجد و بنا بر احتياط ديوارهاى بيرونى مسجد، 

حرام است.
حجت الاســلام يزدانى با تأكيد بر اهميت پاكيزه 
كــردن مســاجد مى افزايــد: از رســول گرامى 
اسلام(ص) روايت شده كسي كه روز پنجشنبه و 
شب جمعه، مسجدي را جارو كند و از مسجد به 
مقدار گرد و غباري كه بر چشم مي رود خارج سازد 

خداوند او را مي بخشد. 
امام صادق(ع) هم مي فرمايند: «مساجد را هر هفته 
خوشبو و معطر كنيد»؛ بنابراين بر اساس آيات و 
روايات، يكى از راه هاى حفظ قداســت مساجد و 
جذب مردم به اين مكان هاى شــريف، آراسته و 
پيراسته كردن مساجد و معطر كردن آن است كه 
اين دهه يعنى دهه آخر شعبان المعظم در حالى 
كه به ماه مبارك رمضان نزديك مى شويم، بهترين 

فرصت براى انجام اين كار الهى است.

برش

با توجه به اينكه مسجد خانه خدا 
و محل حضور مؤمنان اســت بايد 
همواره پاكيزه باشد و مؤمنان نيز 
بر اســاس آيات قــرآن و روايات 
عــلاوه بــر پاكيزگى ظاهــر و باطن 
خود، بايد نســبت بــه پاكيزه نگه 

داشتن مساجد نيز اهتمام كنند

معارف

مساجد براى استقبال از ماه مبارك رمضان آماده مى شوند

خانه تكانى خانه دوست
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مديرعامل آبى ها  در گفت و گوى اختصاصى با قدس

استقلال متفاوتى را در آسيا خواهيد ديد
 فوتبال  سينا حسينى    استقلال با 
مديرعاملى افتخارى سرانجام موفق شد 
يك جام به دست آورد و تا حدود زيادى 
هواداران خود را راضى كند. به گواه همه 
اوج مديريت افتخارى جذب مربى با دانش 

و تاثيرگذارى چون شفر بود كه از استقلال 
در حال ســقوط تيمى مدعى ســاخت. 
لحظاتى پس از بــالا رفتن جام قهرمانى 
توسط آبى ها با افتخارى در مورد روزهاى 
سخت پيش رو در آسيا هم كلام شديم كه 

ماحصل آن را در زير مى خوانيد.
* يكى از نكاتى كه منتقدان در برهه 
كنونى از آن به عنوان نقطه ضعف 
تيم شفر نام مى برند، موضوع افت 
فنى تيم فوتبال استقلال در آستانه 
بازى با ذوب آهــن در رقابت هاى 

ليگ قهرمانان آسيا است.
ماجراى فينال جام حذفى شرايط خاص 
خود را داشــت، من هم تا حــدودى با 
منتقدان موافقم كه اســتقلال در حوزه 

فنى پر اشتباه ظاهر شد اما قاعده بازى 
ليگ قهرمانان با ليگ برتر و جام حذفى 
تفاوت دارد به همين دليل نمى توانيم 
از اين مسئله به عنوان يك نقطه ضعف 
نام ببريم. هر بازى يك پلن خاص خود 

را دارد و بايد به نظر كادر فنى و شخص 
شفر در اين ارتباط احترام بگذاريم. بايد 
بپذيريم كه اســتقلال در بــازى مقابل 
خونه به خونه دچار چالش هاى فراوانى 
بود كه عمده تريــن موضوع به ماجراى 
مصدوميت هــا ربط پيدا مــى كند كه 
اين مســئله مى تواند تيــم را به كلى 

دگرگون سازد.
*توقع شــما به عنوان مديرعامل 
از اســتقلال در فينال جام حذفى 

برآورده شد؟ 
واقعيت را بخواهيد خود من نيز از نوع 
بازى استقلال راضى نبودم،توقع بازى 
بهتر و ايده آل ترى داشتم اما استقلال 
در فضايى متفاوت با شــرايطى خاص 

مقابــل خونه بــه خونه بازى كــرد اما 
بــدون ترديد در بازى ليــگ قهرمانان 
هواداران ما شاهد يك استقلال متفاوت 
خواهند بود. مــن واقعا خودم نفهميدم 
چرا استقلال در بازى با فينال سرحال 

نبودند. درست است كه ما بازى را اداره 
كرديم و توانســتيم به عنوان قهرمانى 
دســت پيدا كنيــم اما خبــرى از آن 

استقلال شاداب و سرزنده نبود .
*قبول داريد كه با اين سبك بازى 
كه استقلال در فينال جام حذفى به 
نمايش گذاشت، خطر حذف از آسيا 

استقلال را تهديد خواهد كرد؟
صد در صد. بايد ريشه يابى كنيم كه چرا 
استقلال به اين ترتيب دچار افت شد .ما 
جلوى تيم هاى بزرگ آســيايى خيلى 
خوب بازى كرديم اما با مشاهده ديدار 

با خونه به خونه نگران شدم!
* مجيد حسينى و اميد نور افكن 
با پيشــنهادهاى خوبى رو به رو 

هستند و بعيد نيست آنها با قبول 
پيشــنهادهاى خود به تيم هاى 
اروپايى نقل مكان كنند.نظر شما 

چيست؟
من هــم در ايــن ارتبــاط مطالبى را 
شــنيده ام اما در گفت و گــو با اميد 
نورافكــن و مجيد حســينى بــه آنها 
اعلام كردم كه بهتر اســت يك فصل 
ديگر در اســتقلال بمانند تا دين خود 
را بــه پيراهن آبــى ادا كننــد.، قطعا 
پيشنهادهاى امروز نشــات گرفته از 
شيطنت هاى برخى افراد است كه در 
حوزه نقل و انتقالات فعاليت مى كنند 
اما من به آنها گفته ام كه تيم هايى كه 
در حال حاضر پيشنهاد داده اند از نظر 

فنى از استقلال پائين تر هستند .
*نظر شفر در خصوص جدايى اين 
دو بازيكن چيســت، آيا او با اين 

مسئله مشكلى ندارد؟
قطعا آقاى شــفر دوســت دارد اين دو 
بازيكن و ســاير بازيكنــان در تركيب 
تيم باقى بمانند، امــا نمى توانيم به زور 
بازيكنى را نگه داريم، با اين حال ما تمام 
تلاش خود را به كار خواهيم بســت تا 
اين بازيكنان قرارداد خود را با استقلال 

تمديد كنند .
*اعضــاى هيئت مديــره اعلام 
كردنــد برنامه اى بــراى خريد 
بازيكن خارجى وجود ندارد، آيا 
اين مسئله برابر خواسته وينفرد 
شفر اســت يا نظر هيئت مديره 

بوده است؟
ما اگر بتوانيم هميــن بازيكنانى كه در 
حال حاضر در اختيار داريم را متقاعد به 
ماندن كنيم شاهكار بزرگى انجام داديم. 
اميدوارم بودجه لازم در اختيار ما باشد 
كه بتوانيم بازيكنان خود را حفظ كنيم، 
ديگر نياز به خريد بازيكن خارجى نيست. 
وينفرد شفر به ما اعلام كرده براى تكميل 
تيم به دو ســه بازيكن در دو پست نياز 
دارد كه مطمئنا شرايط را براى حضور و 
جذب آن دو بازيكن فراهم خواهيم كرد 
تا مشكلى در اين خصوص براى تيم ما 

به وجود نيايد.

مجيدى  گزينه دستيار اول كرانچار در تيم اميد
فارس: مسئولان تيم ملى اميد اين روزها در تدارك انتخاب كمك هاى 
زلاتكو كرانچار هستند و مذاكراتى را هم با برخى از مربيان براى قرارگرفتن 
در كادر فنى تيم المپيك انجام داده اند.فرهاد مجيدى يكى از اين نفراتى 
است كه مد نظر زلاتكو كرانچار است و مديران تيم اميد هم با وى تماس  
گرفته و براى حضور او در اين تيم پيشنهاداتى را به وى ارائه كردند.البته 
مجيدى هنوز پاسخ نهايى را به مديران هماهنگى امور تيم ملى اميد نداده 
و از آن ها چند روز فرصت خواسته اســت.تيم ملى اميد براى مسابقات 

آسيايى جاكارتا آماده مى شود. 

اقدام بازيكنان استقلال براى كمك به 
هوادار آسيب ديده

تسنيم: در جريان ديدار استقلال - خونه به خونه بابل در فينال جام حذفى 
يكى از هواداران استقلال كه براى حمايت از تيمش به خرمشهر رفته بود، 
به دليل پرتاب اشيا از سوى تماشاگران بينايى چشم راست خود را از دست 
داد.اين اتفاق با واكنش اهالى فوتبال به خصوص بازيكنان استقلال روبه رو 
شده است. بازيكنان استقلال با هم قرار گذاشته اند تا با جمع آورى پول از 
اعضاى تيم حداقل بخشى از هزينه هاى درمان اين هوادار را بپردازند.برادر 
اين هوادار گفته بود بيمه خسارت مربوط به جراحى را نپذيرفته است و 

هزينه ها به صورت آزاد پرداخت مى شود.

ليپى: ايران از شانس هاى اصلى 
قهرمانى در امارات است

ورزش: سرمربى ايتاليايى تيم ملى فوتبال چين از ايران به عنوان يكى 
از شانس هاى اصلى كسب عنوان قهرمانى در جام ملت هاى آسيا 2019 
سخن به ميان آورد. مارچلو ليپى گفت : بدون شك جام ملت هاى آسيا 
2019 رقابتى بسيار ســخت براى همه تيم ها خواهد بود. تاريخ نشان 
مى دهد كه چند تيم شانس بالايى براى كســب عنوان قهرمانى دارند. 
تيم هايى مثل ژاپن، كره جنوبى، استراليا به اضافه ايران براى كسب عنوان 
قهرمانى تلاش خواهند كرد و شانس بالايى براى بالا بردن جام دارند. البته 
امارات هم با توجه به اين كه ميزبان است مى تواند به كسب عنوان قهرمانى 
اميدوار باشــد. اين چند تيمى كه نام بردم با توجه به اين كه انتظارات از 

آن ها زياد است فشار بالايى را احساس خواهند كرد.

 پديده يك قسط ديگر از مطالبات 
پراهيچ را پرداخت كرد

ورزش:مسئولان باشگاه پديده مشهد يك قسط ديگر از مطالبات ايگور 
پراهيچ مدافع سابق اين تيم را پرداخت كردند. پراهيچ بعد از اينكه مجددا 
از طريق فيفا پديده را در خطر كسر امتياز قرار داد در اين چند هفته اخير 
دو قسط از مطالبات خود را دريافت كرده است. اين بازيكن حدود 145 
هزار يورو از باشگاه پديده مشــهد طلب دارد.تيم فوتبال پديده در فصل 
گذشته به خاطر عدم پرداخت طلب كنزوويچ با كسر 6 امتياز رو به رو شد.

جام ملت هاى فوتسال بانوان آسيا - تايلند
ايران آماده صعود به دور دوم

ورزش: در ادامه رقابت هاى جام ملت هاى فوتســال بانوان آســيا كه به 
ميزبانى تايلند در حال برگزارى است، تيم ملى بانوان كشورمان در دومين 

بازى خود امروز و از ساعت 15 مقابل ازبكستان قرار مى گيرد.
تيم ملى ايران در نخســتين ديدار خود مقابل تركمنستان با نتيجه 14 
بر صفر به برترى رسيد. ازبكســتان نيز در نخستين بازى خود روز شنبه 
با نتيجه 3 بر يك تركمنستان را مغلوب كرد.شاگردان مظفر در صورت 
برترى در اين ديدار به عنوان صدرنشين به مرحله بعدى راه پيدا مى كنند.

ذوب آهن بدون مصدوم مقابل استقلال
ورزش:مهران درخشــان مهر تنها بازيكن مصــدوم ذوب آهن بود كه در 
هفته هاى آخر ليگ نتوانست تيمش را همراهى كند اما اين بازيكن هم براى 
بازى با استقلال در ليگ قهرمانان آسيا به تمرينات بازگشته است. درخشان 
مهر روز گذشته پا به پاى بازيكنان ديگر تمرين كرد. ساير بازيكنان ذوب آهن 
براى اين مسابقه سرحال وآماده هستند و اين تيم بازيكن مصدومى ندارد.  
ديدار رفت دو تيم در مرحله يك هشتم ليگ قهرمانان آسيا ساعت 19:15 روز 

سه شنبه در ورزشگاه فولادشهر اصفهان برگزار مى شود.

جلالى با پيكان تمديد كرد
ورزش: باشگاه پيكان قرارداد مجيد جلالى سرمربى تيم فوتبال اين باشگاه را 
به صورت رسمى تمديد كرد. باشگاه پيكان ديروز اعلام كرد كه قرارداد مجيد 
جلالى با اين تيم يك سال ديگر تمديد شده است. به اين ترتيب جلالى براى 
سومين فصل پياپى هدايت اين تيم تهرانى را بر عهده خواهد داشت.جلالى 

سال گذشته با پيكان در رده ششم جدول رده بندى ليگ برتر قرار گرفت. 

ضد حمله

شفر تمديد كرد 
 مبلغ قرار داد؛ 2 برابر فصل قبل

فارس: وينفرد شفر صبح روز برگزارى فينال جام حذفى در جلسه اى با مسئولان 
باشگاه استقلال رسماً قراردادش را تمديد كرد و به اين ترتيب سرمربى آلمانى براى 
دو فصل ديگر در جمع آبى پوشان باقى ماند. بعد از تمديد قرارداد شفر با استقلال 
صحبت هاى زيادى مبنى بر رقم قرارداد وى با استقلال مطرح شد، اما مديرعامل 
باشگاه اســتقلال اعلام كرد وى قراردادى معادل 650 هزار دلار با آبى پوشان به 
امضا رسانده است. سيدرضا افتخارى در اين باره گفت: شفر چون سال گذشته به 
ما پيشنهادى 500 هزار دلارى داده بود و 7 هفته از مسابقات هم گذشته بود، در 
نهايت با قرارداد 360 هزار دلارى به استقلال آمد. امسال ما رقمى بين 600 تا 650 
هزار دلار با اين مربى قرارداد امضا كرديم تا او به مدت دو فصل در تيم ما باقى بماند.

رابطه  على كريمى 
با مالك سپيدرود  تيره شد

ورزش: عصر شنبه جلسه اى از ســاعت 17 الى 23 بين جواد تن زاده مالك 
باشگاه سپيدرود و على كريمى ســرمربى و كادر فنى اين تيم برگزار شد كه 
در پايان اين نشســت دو طرف براى ادامه همكارى در فصل آينده به توافق 

نرسيدند.
پس از اين اتفاق ســرمربى تيم ســپيدرود خواهان تســويه حســاب با خود و 
كادرفنى اش شد كه مسئولان سپيدرود در مواجهه با اين درخواست على كريمى 
از او فرصت 48 ساعته خواستند، اما كريمى حاضر به دادن اين فرصت به مسئولان 
سپيدرود نشد و خواستار تسويه حساب با خود و كادرفنى اش و جدايى از جمع 

سرخپوشان رشت شد.  12
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ورزشـــى

حميدرضا خداشناس: دور رفت مرحله يك هشتم نهايى 
ليگ قهرمانان آســيا از امروز آغاز مى شــود كه در يكى از 
مهم ترين بازى هاى روز نخست اين رقابت ها پرسپوليس 
يكى از نمايندگان كشورمان كه در اين مرحله حضور دارد 
از ساعت 20 و در امارات با قضاوت داوران ژاپنى به مصاف 

الجزيره امارات خواهد رفت. 
نماينده كشورمان به عنوان تيم نخست گروه C و بالاتر از 
السد قطر پاى به اين مرحله گذاشته اما الجزيره امارات در 
گروه A اين مسابقه ها كه با تراكتورسازى نيز همگروه بود 
توانست پس از الاهلى عربســتان به عنوان تيم دوم راهى 
مرحله يك هشتم نهايى شود. شــاگردان برانكو كه هفته 
گذشته جام قهرمانى ليگ برتر را بالاى سر بردند با روحيه 
بالا پاى به ميدان خواهند گذاشــت و اميدوارند با شكست 
الجزيره در زمين خودش كار را در امارات يكسره كنند و با 

فراغ بال به استقبال ديدار برگشت در آزادى بروند. برانكو در 
اين ديدار كاپيتان اول خود يعنى سيد جلال حسينى را در 
اختيار نخواهد داشت و اين  مى تواند تا حدودى نگرانى كادر 
فنى سرخپوشان را در بر داشــته باشد. اما خبر خوب براى 
هواداران پرسپوليس اينكه على على پور كه دچار مصدوميت 
جزيى شده بود و حتى در ديدار با سپيدرود بازى نكرد كاملا 
آماده است و به احتمال زياد با تشخيص برانكو در تركيب 

اصلى اين تيم قرار خواهد گرفت.
در ســوى مقابل اما شــاگردان «هنك تن كاته» در حالى 
برابر نماينده كشــورمان قرار خواهند گرفت كه  برخلاف 
پرســپوليس كه ســه هفته زودتر قهرمان ليگ برتر ايران 
شد، در ليگ امارات حال و روز خوشى ندارند و در رده هفتم 
جدول مسابقات اين كشور قرار گرفته اند. آن ها بخوبى به 
اين نكته واقفند كه با وجود ميزبانى بازى بسيار سختى را 

برابر سرخپوشــان ايرانى خواهند داشت و به همين دليل 
ديروز و در فراخوانى از طرفدارانشان كمك خواسته اند و از 
آن ها دعوت كرده اند تا براى حمايتشان به ورزشگاه بيايند. 
ديدار الجزيره برابر تراكتور سازى در مرحله گروهى ليگ 
قهرمانان آسيا و تساوى در هر دو ديدار رفت و برگشت برابر 
نماينده كشورمان گوياى اين واقعيت است كه اگر شاگردان 
برانكو همان تيم منسجم هميشگى باشند كسب پيروزى در 
امارات و برداشتن گامى بلند به سوى يك چهارم نهايى دور 

از دسترس نخواهد بود.
نكته حاشيه اى قرمزپوشــان تهرانى شايد نبود اصغر نيك 
سيرت مترجم برانكو در كنار او باشد. در غياب نيك سيرت، 
فرزاد حبيب اللهى كــه اين روزها به عنــوان آناليزور تيم 
فعاليت مى كند، قرار اســت صحبت هاى برانكــو را براى 

پرسپوليسى ها ترجمه كند.

الجزيره - پرسپوليس در يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان آسيا
تلاش سرخ ها براى رسيدن به جزيره صعود

محترمانه نبود به قرعه كشى بروم
كى روش: توافق با فدراسيون 

ممكن نيست
ورزش: كارلوس كــى روش در پايان نخســتين روز از اردوى 
نهايى تيم ملى درباره موضوعــات مختلف به صحبت پرداخت 

كه به اين شرح است:
* پس از نخستين روز مرحله اول اردوى نهايى تيم ملى 

ارزيابى تان از وضعيت تيم ملى چگونه است؟
بهتر از اين نمى شد؛ از اين بدتر هم نمى شد. بهتر از اين نمى شد 
چون كه توانســتيم برنامه هاى اســتراتژيك خودمان را كه از 
طرف فدراسيون ارائه و تاييد شده بود بنابر اصول و تفكراتى كه 
به آن اعتقاد داريم پيش ببريم و به خاطر اينكه منابع انسانى و 
لجستيكى لازم را در اختيار داريم. از اين بدتر هم نمى شد چون 
ما نتوانســتيم بازيكنان مورد نيازمان را در اردو داشته باشيم تا 
بتوانيم تصميمات نهايى درســت را اتخاذ كنيم. يك بار ديگر 
دقيقا مثل جام جهانى برزيل متاسفانه بعضى از بازيكنان فرصت 
حضور در جام جهانى را به همين خاطر از دست خواهند داد و 

طبيعتا اين مسئله باعث لطمه به منافع ملى مى شود.
* شما قبل از بازى با ازبكســتان تصميم نهايى تان را 

مى گيريد؟
از ليســت گذشــته مان 12 بازيكن را در اختيــار نداريم. اين 
بازيكنان بايد جزو ايــن برنامه مى بودند. يك بــار ديگر تاكيد 
مى كنم اين چيزى نيســت كه قبلا به من گفته شده باشد اما 
واقعيت است. وظيفه من است كه با در نظر گرفتن ظرفيت اين 5 
بازيكنى كه در اردو هستند  و بازيكنانى كه در آينده به ما اضافه 

مى شوند بهترين تلاش مان را داشته باشيم.
* درباره ديدار برابر يونان هم گمانه زنى هاى زيادى وجود 

دارد. اين بازى برگزار خواهد شد؟
مرحله دوم اردويمان در تركيه است كه قرار بود دو بازى در آنجا 
برگزار كنيم. يكى ديدار برابــر تركيه در هفتم خرداد و ديگرى 
بازى با يونــان در 12 خرداد و مرحله ســوم و نهايى مان از 15 
خرداد آغاز مى شــود تا 24 خرداد و يك ديدار برابر ليتوانى در 

تاريخ 18 خرداد در مسكو خواهيم داشت.
* قرعه كشى جام ملت هاى آســيا در دبى برگزار شد و 

غيبت شما در اين مراسم تعجب آور بود؟
فكر نمى كنم كه بايد به عنوان سورپرايز تلقى شود چون همان 
طور كه مى دانيد اين مراسم براى فدراسيون، تيم ها و سرمربيانى 
بود كه در جام ملت ها اين تيم ها را هدايت مى كنند. براى بنده 
مناسب و محترمانه نبود كه بدون اينكه سرمربى تيم ملى ايران 

در آن برهه باشم در اين مراسم شركت كنم.
* فدراسيون اما به شما به صورت رسمى پيشنهاد تمديد 

قرارداد ارائه داده است؟
بله اين درست اســت ولى ارائه و بيان اين پيشنهاد يك مطلب 
است و مطلب ديگر اين است كه با در نظر گرفتن اين پيشنهاد 
به يك توافق برســيم. بنده بايد اذعان كنم با توجه به شرايطى 
كه به من پيشنهاد شده بود فكر نمى كنم رسيدن به يك توافق 

مقدور باشد.
* چرا؟

اين مسائل تنها به اين دو شخص مربوط است؛ رئيس و سرمربى.

اتفاق جالب در اردوى تيم ملى
 مربيان تيم ملى 4 برابر بازيكنان

ورزش سه: به دستور كارلوس كى روش تمرين ديروز تيم ملى در زمين چمن 
پژوهشگاه نفت برگزار شد. اين اتفاق در حالى افتاد كه تنها چهار بازيكن نفرات 
حاضر در تمرين را تشكيل مى دادند و در اين بين حتى اشكان دژاگه نيز غيبت 
كرد.   در اين ميان اما اتفاق جالب موازنــه مربيان و بازيكنان بود كه در غالب 
مقايسه اى نتيجه عجيبى به دنبال داشــت. در تمرين ديروز ملى پوشان به 
ازاى هر بازيكن چهار عضو كادرفنى و تداركاتى را مى شد متصور شد چرا كه 
در كنار على قلى زاده، مهدى ترابى، على كريمــى و محمدرضا خانزاده، 16 
عضو كادرفنى و تداركاتى تيم ملى حضور داشــتند و همه اين ها در كنار هم 

جالب به نظر مى رسيد و البته مسبوق به سابقه نبود. 

على كريمى، مصدوم جديد تيم ملى
ورزش: هافبك ســپاهانى تيم ملى پيش از به پايان رســيدن تمرين به دليل 
مصدوميت تمرين را ترك كرد. پس از اشــكان دژاگه كه اين روزها را به تمرين 
اختصاصى و انفرادى اختصاص داده اســت على كريمى دومين بازيكنى اســت 
كه به اين ترتيب برنامه هاى خود در تمرين را ادامه مى دهد. اين اتفاق در حالى 
افتاد كه تا زمان مصدوم اعلام شدن كريمى، چهار بازيكن حاضر در تمرين كار با 
توپ نداشتند و به تمرينات بدنى مى پرداختند. كريمى پس از حدود 30 دقيقه از 
تمرين از سه ملى پوش ديگر جدا شد و زير نظر يكى از مربيان به تمرين اختصاصى 
پرداخت. پس از دقايقى او به همراه دكتر شــهاب، نزد كى روش رفتند و پس از 
تشــريح اوضاع محل تمرين تيم ملى را ترك كردند. توضيحات دكتر شهاب به 

سرمربى تيم ملى نشان مى داد مشكل كريمى به كمر مربوط مى شود.

پژوهشگاه نفت برگزار شد. اين اتفاق در حالى افتاد كه تنها چهار بازيكن نفرات 
حاضر در تمرين را تشكيل مى دادند و در اين بين حتى اشكان دژاگه نيز غيبت 
كرد.   در اين ميان اما اتفاق جالب موازنــه مربيان و بازيكنان بود كه در غالب 
مقايسه اى نتيجه عجيبى به دنبال داشــت. در تمرين ديروز ملى پوشان به 
ازاى هر بازيكن چهار عضو كادرفنى و تداركاتى را مى شد متصور شد چرا كه 
16در كنار على قلى زاده، مهدى ترابى، على كريمــى و محمدرضا خانزاده، 16در كنار على قلى زاده، مهدى ترابى، على كريمــى و محمدرضا خانزاده، 16

عضو كادرفنى و تداركاتى تيم ملى حضور داشــتند و همه اين ها در كنار هم 

على كريمى، مصدوم جديد تيم ملى
 هافبك ســپاهانى تيم ملى پيش از به پايان رســيدن تمرين به دليل 
مصدوميت تمرين را ترك كرد. پس از اشــكان دژاگه كه اين روزها را به تمرين 
اختصاصى و انفرادى اختصاص داده اســت على كريمى دومين بازيكنى اســت 
كه به اين ترتيب برنامه هاى خود در تمرين را ادامه مى دهد. اين اتفاق در حالى 
افتاد كه تا زمان مصدوم اعلام شدن كريمى، چهار بازيكن حاضر در تمرين كار با 
توپ نداشتند و به تمرينات بدنى مى پرداختند. كريمى پس از حدود 30 دقيقه از 
تمرين از سه ملى پوش ديگر جدا شد و زير نظر يكى از مربيان به تمرين اختصاصى 
پرداخت. پس از دقايقى او به همراه دكتر شــهاب، نزد كى روش رفتند و پس از 
تشــريح اوضاع محل تمرين تيم ملى را ترك كردند. توضيحات دكتر شهاب به 

سرمربى تيم ملى نشان مى داد مشكل كريمى به كمر مربوط مى شود.



آقاى رئيس جمهور! با اين همه سرمايه ،كارخانه و صنايع بزرگ

ورزش خراسان تنگى نفس دارد!
ورزش:  ســفر رئيس جمهور به استان خراسان رضوى اين 
فرصت را براى ما پيش نخواهد آورد كه شخص اول اجرايى 
كشور را مســتقيم ببينيم و با او درد دل كنيم اما از پايگاه و 
جايگاهى كه در اختيارمان هست مى خواهيم تدبير مرد اول 
اجرايى كشــور را معطوف ورزش نحيف دومين كلان شهر 

مذهبى جهان اسلام كنيم. 

*مرگ ورزش ها
آقاى رئيس جمهور بگذاريد بى پرده با شما در مورد ورزش 
استانمان حرف بزنيم . راستش را بخواهيد حال و روز ورزش 

خراسان اين روزها نه جسمى خوب است و نه روحى.  
آقاى رئيس جمهور نمى دانيم شــناخت شــما از ورزش 
خراســان تا چه اندازه و در چه سطحى اســت اما مطمئنم  
مى دانيد كه ورزش خراسان  يعنى كشتى، جز افتخاراتى 
كه در گذشــته به دســت آورده و در همان گذشته ها ، 
گذاشــته چيز قابل بحثى اكنون ندارد. جودو هم  حالش 
تقريبا به مانند كشــتى اســت. هندبال، كه مهدش ديار 
ســربداران بود امروز درهمــان افتخارات گذشــته اش 
محصور شده است. از  واليبال و بسكتبال هم چيزى باقى 
نمانده است. ورزش خراسان يعنى نبرد چوخه كاران در 
اساطيرى ترين ميدان ورزش كشــور كه اگر نبود همت 
مردم دوستدار و خاك خورده هاى گودهاى چوخه اكنون 
همينى هم كه هســت نبود و البته ورزش خراسان يعنى  
ويترينى ازعتيقه هايى چون ابومسلم و پيام كه محجوبانه 
سال هاى سال براى ورزش شرق كشور آبرودارى كردند 
و حالا در پســتوى خاطرات ورزشــى خراسانى ها خاك 

مى خورند!
*سرانه رو به زوال

در بخش سخت افزارى امروز مجموعه ورزشى تختى مشهد 
آنقدر فرتوت است كه ورزش در سالن هايش خطرش بيشتر 
از سلامتى جسم و جان است. تختى نياز به باز سازى اساسى 
دارد. اما در پيچ و خم تبصره ها و درگيرى هاى ارگان هاى 
دولتى   شهرى اسير شده اســت. اينجا استاندار و مسئولان 
دولتى اگر هم ورزش را دوست دارند اما اولويتى برايش در 

نظر ندارند.
مجموعه ورزشى ثامن كه قرار بود دهكده المپيكى باشد 
براى شرق ايران،  با فرسوده شدن استاديوم فوتبالش در 
همان فاز نخســت ، ديگر از رونق افتاده و تكميل ســالن 
بزرگ كشــتى آن به فراموشى سپرده شــده است. ساير 
تاسيســات ورزشــى اش هم كه ميلياردها تومان هزينه 
دربرداشته در معرض فرســايش آبى و بادى قرار گرفته 
و با اوضاع ارزى كه در كشــور به راه افتاده بعيد است به 
سامانى برسند. در مورد استاديوم ده هزار نفرى الهيه در 
مشهد هزاران وعده داده شد و حتى رديف بودجه تعيين 

اما بودجه اى اختصاص داده نشد. 
*ادامه بى بضاعتى شهرستان ها

اينها البته چند مشــكل كوچك از هزاران مشكلات مشهد 
است. در اين شهر تنها به همت آستان قدس رضوى مجموعه 

ورزشى امام رضا(ع) در مدرن ترين شكل ساخته و استاديوم 
و 12 سالن ورزشى آن تقديم مردم شد. وگرنه هيچ اميدى به 

افزايش سرانه ورزشى اين شهر نبود. 
همانطور كه براى شهرستان هاى محروم اميدى نيست. خود 
نيك مى دانيد شهرستانى هاى عزيزمان از لحاظ بودجه اى 
و سرانه ورزشى در چه وضعيتى قرار دارند. هنوز سالن هاى 
نيمه تمام زيادى در خط خورشــيد بد چشمى  مى كنند. 
آنجا ورزش و امكانات ورزشى در ضعيف ترين شكل ممكن 

باقى مانده است. 
*آلاينده هاى بى فايده  

آقاى رئيس جمهور اجازه بدهيد پاســخ هاى كلى شــما 
را حدس بزنيم.  احتمالاً به صورت كلــى خواهيد گفت: 
وضعيت اقتصادى و شــرايط ســخت اجــازه نمى دهد 
بيشتر از اين كه هست براى درمان بيمارى سخت ورزش 

خراسان هزينه كنيم . اما سؤال اين است كه آيا در همين 
شــرايط و با همين اقتصادى كه هست ساليانه ميلياردها 
ميليارد در استان هاى ديگر صرف ورزش از جيب دولت 
نمى شود؟ شايد باز هم پا را عقب بكشيد و پاسختان اين 
باشد كه هزينه ها را شركت هايى مى دهند كه در استان 
هاى مورد نظر فعاليت دارند و باز ســؤال ما اين است كه 
آيا گاز سرخس ،  فولاد و ايران خودرو نيشابور و گمركات 
مرزى در استان ما فعاليت ندارند؟ چرا اينجا بايد تبصره 
و قانون آورده شــود كه چون هر كدام از اين  بنگاه هاى 
اقتصادى دولتى در پايتخت اداره مى شوند هر چه هست 
بايد با دســتور بالا دســتى ها باشــد و  ورزش خراسان 

هميشه بى بهره بماند؟
مثلا چــرا آلودگى هاى محيط زيســتى اين كارخانجات 
بايد براى خراسانى ها باشــد اما سود حاصل از آن صرف 
تيم هايى چون پيكان تهران شــود. چــرا اصفهانى ها و 
خوزســتانى ها  بايد با فولاد در آســيا جولان دهند اما 
خراســان با وجود كارخانه فولاد نيشابور براى تيم دارى 
به نان شــب محتاج باشــد. چرا ايرانســل و همراه اول 
ســاليانه ميلياردها ميليارد از سفر مســافران خارجى و 
زوار به مشهد سود كنند اما حاضر نباشند براى تيم هاى 

خراسانى اسپانسر باشند؟
*اميد هاى كم رنگ 

آقاى رئيس جمهور خيلى دوست داشتيم مجالى بيشتر از 
اين دست مى داد تا باز هم مواردى اينچنينى را كه اتفاقا 
كم هم نيســتند   با شــما در ميان بگذاريم اما همين ها 
مشــتى بود نمونه از خروارها مشكل اين روزهاى ورزش 
اســتان ما. لطفا نگاهى خاص تر به ورزش اين گوشــه از 
كشور داشته باشيد. اگر در تبريز با شعار تراكتور   تراكتور 
مردم ، هيجان زده وعده حفظ و تقويت اين تيم را داديد 
در خراسان هم ده ها تيم ريشه دار در ورزش كشور نياز 

به حمايت دولتى ها دارند. 
اينجا اميد ورزش دوســتان كم رنگ تر از ديگر جاهاست و 
تدبير ها واجب تر است. اينجا نزديك به مرزهاى شرقى است 

و اينجا سرزمين خورشيد است.

كسب سهميه پارالمپيك 2020 توسط بانوى 
تيرانداز

تير طلايى جوانمردى به هدفش نشست
ورزش:  رقابت هاى قهرمانى جهان تيراندازى معلولين 2018 در كره 

جنوبى در حال پيگيرى است. 
 ســاره جوانمردى، قهرمان پارالمپيك 2016 با ثبت ركورد 237.6، 
به نشان طلاى فينال تپانچه بادى 10 متر جهان و سهميه مستقيم 

رقابت هاى پارالمپيك توكيو 2020 دست يافت.
 دو بانوى ملى پوش ديگر كشورمان، خديجه رستمى و سميرا ارم نيز 

به ترتيب در جايگاه پنجم و هفتم فينال P۲ قرار گرفتند.  

*پولادگر، رئيس فدراسيون تكواندو كشورمان به عنوان مدير تالار 
مشاهير تكواندو منصوب شد.

* فدراسيون بسكتبال، دعوت از يك تيم اروپايى به ايران براى ديدار 
با تيم ملى پيش از حضور در بازى هاى آسيايى را از برنامه هاى آما ده 

سازى اين تيم خارج كرد.
*مهماندوست، سرمربى ايرانى تيم ملى تكواندو آذربايجان گفت: هيچ 
نقشى درحضور دختران ايران در تمرينات تيم ملى آذربايجان ندارم.

*رحيمى، يزدانى و قاســمى غايبان بزرگ انتخابى تيم ملى كشتى 
آزاد هستند.

* جان لوييجى بوفون، سنگربان باتجربه فوتبال ايتاليا دعوت تيم ملى 
را براى شركت در ديدار برابر هلند رد كرد.

*گنارو گتوزو، سرمربى ميلان، پس از پيروزى 4-1 مقابل ورونا، اعلام 
كرد كه تيمش به دنبال قهرمانى در كوپا ايتالياست.

خبر

تلگرافى

دوشنبه 17 ارديبهشت ليگ قهرمانان آسيا
 الجزيره امارات - پرسپوليس

 ساعت: 20:00 زنده از شبكه سه 

سهشنبه 18 ارديبهشت ليگ قهرمانان آسيا
 ذوب آهن - استقلال

 ساعت: 19:15 زنده از شبكه سه

سهشنبه 18 ارديبهشت  فينال جام حذفى فرانسه
 لزاربيه - پارى سن ژرمن

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 19 ارديبهشت هفته 34 لاليگا اسپانيا
 بارسلونا - ويارئال

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 19 ارديبهشت فينال جام حذفى ايتاليا
 يوونتوس - ميلان

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه سه

انگليس - ليگ برتر
 استوك سيتى 1 - 2 كريستال پالاس

 واتفورد 2 -  1 نيوكسل
 وست برومويچ 1 - 0  تاتنهام

 بورنموث 1 - 0 سوانسى
 لسترسيتى 0 - 2 وستهام
 اورتون 1 - 1 ساوتهمپتون

اسپانيا - لاليگا
 خيرونا 1  - 4 ايبار

 بيلبائو 2 - 0 بتيس
 سلتاويگو 1 - 1 ديپورتيوو لاكرونيا

 ويارئال 1 - 0 والنسيا
ايتاليا - سرى آ

 آث ميلان 4 - 1 هلاس ورونا
 يوونتوس 3 - 1 بولونيا

ميز نتايج

ورزش در سيما
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ورزش : رئيس هيئت ورزش هاى رزمى خراسان رضوى در 
نشست  خبرى خود با اهالى رسانه با اشاره به فعاليت مستمر 
اين هيئت در حوزه ورزش قهرمانى در كشــور گفت: بعد از 
12 ســال يك ورزشكار از خراســان رضوى توانست قهرمان 
كيك بوكسينگ شود. خوشــبختانه هيئت در شرايط  خوبى 
به سر مى برد و اميدوارم با تمام كميته هايى كه زير مجموعه 
هيئت ورزش هاى رزمى هســتند، تعاملى خوب و مســتمر 

داشته باشيم.
اســحاقى كه براى نخســتين بار در ســال جارى رو به روى 

خبرنگاران رســانه هــاى گروهى قــرار گرفت بــا پذيرش 
اشــكالات موجود در ســاختار هيئت به ويژه موضوع روابط 
عمومى در انتشــار و انعكاس اخبار و فعاليت هاى اين هيئت 
ورزشى توضيح داد: 157 رشــته ورزشى زير مجموعه هيئت  
ورزش هاى رزمى اســت. بعضى از رشــته ها براساس چارت 

سازمانى مستقل خود، فعاليت مى كنند. 
با وجود اين تفاســير هــر دو ماه يك بار با تمام روســايى 
كه زير مجموعه هيئت هاى رزمى هســتند، جلســه برگزار 
مى كنيم،رشــته هاى تحت پوشش اين هيئت از كشورهاى 

اروپايى، ايرانــى و كره اى در حال فعاليت هســتند و همه 
اين ســبك ها در هيئت  ورزش هاى رزمى در حال فعاليت 

. هستند
وى در خصــوص حضور بانــوان ورزشــكارى كه در رشــته 
كيك بوكسينگ فعاليت مى كنند، عنوان كرد: رشته بوكس به 
طور كلى براى بانوان تعريف نشده و آنها نمى توانند فعاليت خود 
را  در اين رشته ورزشى انجام دهند، با اين حال هيچ مشكلى با 
اين موضوع نداريم و مانعى براى ورزش علاقه مندان به اين رشته 

به وجود نمى آوريم.

رئيس هيئت ورزش هاى رزمى خراســان رضــوى گفت: به 
هيچ عنوان اين موضوع خلاف مقررات نيســت و نمى توانيم 
جلوى ورزشــكاران را بگيريم، قطعا اين موضوع باعث افتخار 
ما اســت كه خانواده ورزش هاى رزمى را گســترش دهيم و 
حتى مى توان گفت اين مهم گامى در جهت گسترش ورزش 
همگانى است.از زمانى كه مسئول كميته بازرسى فدراسيون 
ورزش هاى رزمى شــده ام تلاش كردم تا ابتدا از خراســان 
رضوى شــروع كنم تا مشــكلاتى كه در اين هيئت در سطح 

استان وجود دارد، كمتر شود.

رئيس هيئت ورزش هاى رزمى: بازرسى را از هيئت  خراسان رضوى آغاز كردم

اميرمحمد ســلطان پور:  همه ما روســيه 
را با مســكو و ســنت پترزبورگ مى شناسيم، 
اين دو شهر شــايد به خاطر داشتن جذابيت 
هاى فرهنگى و معمارى حقيقتا لايق انتخاب 
شــدن به عنوان زيباترين شهرهاى اين كشور 
باشند؛ اما اين تا زمانى است كه با شهر سوشى 

آشنا شويد. 
سوشــى با جمعيت 400هزار نفرى شــايد از 
ميدان ها و كاخ ها يا موزه هــا و ميدان هاى 
استثنايى ديگر شهرهاى روسيه آنچنان بهره 
نبرده باشــد اما زيبايى طبيعى اين شــهر را 
كمتر مى تــوان در ديگر نقاط روســيه پيدا 

كرد. قرارگيرى در كنار درياى ســياه از يك 
طرف و احاطه شدن توســط كوه هاى زيباى 
فيشــت، منظره هاى بكر و فوق العاده اى به 
سوشى بخشيده اند. سوشــى بزرگترين شهر 
ســياحتى براى جاذبه هاى طبيعى كشــور 
روسيه محسوب مى شود كه نه تنها به خاطر 
اين مناظر بلكه بــه خاطر هــواى متفاوت و 
معتدلى است كه نســبت به ديگر نقاط سرد 
و يخ زده روســيه دارد. تابستان هاى سوشى 
بســيار گرم و زمســتان هايش معتدل است 
و بــراى روس ها و توريســت هــاى خارجى 
مكانى رويايى محســوب مى شــود. سوشى 

سلطان پور: ســرمربى سابق و اســطوره اى 
منچســتريونايتد بعد از عمــل جراحى به خاطر 
خونريزى مغزى در بيمارستان، مشغول گذراندن 

دوران ريكاورى است.
ايــن اســكاتلندى 76ســاله در صبــح روز 
شــنبه احســاس كســالت كرده و بعد از مدتى 
شــرايطش وخيم شــده و بعد از ظهر همان روز 

دچار پس از آنكه مشــخص مى شــود 
خونريزى مغزى شده تحت 

عمل جراحــى قرار مى 
گيرد. بــا اينكه عمل 
جراحى ســر الكس 

كــه از او به عنوان 
يــن  گتر ر بز

مربى تاريخ 

فوتبال نام مى برند، موفقيت آميز پيش رفته اما او 
همچنان در بخش مراقبت هاى ويژه بيمارستان 
سلفورد رويال بسترى اســت. سخنگوى باشگاه 
منچستريونايتد در اين رابطه طى بيانيه اى اعلام 
كرد: «فرآيند عمل جراحى بسيار خوب پيش رفته 
است، اما او نيازمند مراقبت هاى ويژه اى است تا 
بتواند سلامتى خود را بازيابد و خانواده فرگوسن 
نيز تقاضا دارنــد در اين برهه از زمــان به حريم 
خصوصى آن ها احترام گذاشته شود.» پيام هاى 
همدردى و قوت قلب براى سر الكس فرگوسن كه 
26سال را به عنوان سرمربى منچستريونايتد به 
كار مشغول بود و به همراه اين تيم 13بار قهرمان 
ليگ و 2بار قهرمان اروپا شد، بعد از عمل جراحى 
خطرناك وى، به شكل بسيار گسترده اى از طرف 
بسيارى از شخصيت هاى فوتبالى و غير فوتبالى 
به صورت هاى مختلف ارســال شــد. بازيكنان 
كنونى يونايتد و شــاگردان سابقش تماما 
شــبكه هاى اجتماعى خود را براى 
فرستادن پيام هاى آرزوى سلامتى 
براى او اختصــاص دادند، اما نه تنها 
باشگاه ها و شخصيت هاى بسيار 
ديگــر در فوتبــال، بلكه حتى 
باشــگاه هاى رقيبــى مانند 
منچسترســيتى و ليورپول 
نيز براى او آرزوى ســلامتى  

كردند.

بزرگترين  مربى تاريخ فوتبال يك عمل جراحى سخت را  از سر گذراند
روى خط روسيهفرگوسن در دوران ريكاورى

با برگزارى مســابقات ورزشى 
در ابعاد بزرگ نيــز اصلا غريبه 
نيســت و برگــزارى المپيــك 
زمســتانى در ســال 2014 با 
اينكه ابتدا قرار بــود با بودجه 
12ميليارد دلارى باشــد اما به 
رقــم وحشــتناك 50ميليارد 
دلار رسيد و به گرانقيمت ترين 
المپيك تاريخ بدل شــد، اما در 
مجموع مســابقات موفقى بود. 
استاديوم زيباى 47هزار نفرى 
بازمانده از اين مســابقات يعنى 
استاديوم المپيك فيشت نقش 
پررنگى در ميزبانى روس ها در 
جام جهانى 2018 ايفا خواهد 
كرد و ديدارهاى اسپانيا-پرتغال 
همگروه هاى ايــران، بلژيك-
پاناما، آلمان-سوئد و استراليا-

پرو در دور گروهى و همينطور 
يك بازى از دور يك هشــتم و 
يك بــازى از دور يــك چهارم 
نهايى در اين استاديوم به انجام 

خواهد رسيد. 

معرفى شهرهاى ميزبان جام جهانى 2018

سوشى؛ جام جهانى با طعم اكوتوريسم!

دچار پس از آنكه مشــخص مى شــود 
خونريزى مغزى شده تحت 

عمل جراحــى قرار مى 
گيرد. بــا اينكه عمل 
جراحى ســر الكس 

كــه از او به عنوان 
يــن  گتر ر بز

مربى تاريخ 

نيز تقاضا دارنــد در اين برهه از زمــان به حريم 
خصوصى آن ها احترام گذاشته شود.» پيام هاى 
همدردى و قوت قلب براى سر الكس فرگوسن كه 
26سال را به عنوان سرمربى منچستريونايتد به 
13كار مشغول بود و به همراه اين تيم 13كار مشغول بود و به همراه اين تيم 13بار قهرمان 
2ليگ و 2ليگ و 2بار قهرمان اروپا شد، بعد از عمل جراحى 
خطرناك وى، به شكل بسيار گسترده اى از طرف 
بسيارى از شخصيت هاى فوتبالى و غير فوتبالى 
به صورت هاى مختلف ارســال شــد. بازيكنان 
كنونى يونايتد و شــاگردان سابقش تماما 
شــبكه هاى اجتماعى خود را براى 
فرستادن پيام هاى آرزوى سلامتى 
براى او اختصــاص دادند، اما نه تنها 
باشگاه ها و شخصيت هاى بسيار 
ديگــر در فوتبــال، بلكه حتى 
باشــگاه هاى رقيبــى مانند 
منچسترســيتى و ليورپول 
نيز براى او آرزوى ســلامتى  

كردند.
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ادب و هنر

گفت و گو

از نيم قرن خدمات علمى  استاد پيشكسوت زبان فارسى 
تقدير شد

  هديه هنرى به آقاى ياحقى

باشگاه خبرنگاران: باحضور مديركل فرهنگ و ارشاد اسلامى، مديركل 
ميراث فرهنگى و معاون اقتصادى استاندار خراسان رضوى و به پاسداشت 
نيم قرن خدمات علمى و فرهنگى دكتر «محمدجعفر ياحقى» كاشــى 
ماندگار بر سر درمنزل اين پيشكسوت و استاد گروه زبان و ادبيات فارسى 

دانشگاه فردوسى، نصب شد.
ابوالفضل مكرمى فر مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
خراسان رضوى گفت: اســتاد دكتر ياحقى در زمينه پاسداشت زبان و 
ادبيات فارسى تلاش هاى زيادى كرده و يكى از افراد شاخص و تأثيرگذار 

در اين زمينه است.
وى در ادامه خاطر نشــان كرد: تلاش هاى اســتاد ياحقى براى تبيين 
جايگاه فردوسى در حفظ و حراست از زبان و ادبيات فارسى قابل تقدير 

و شكرگزارى است.
مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشگرى خراسان رضوى 
گفت: دكتر ياحقى از ســرامدان دانش، ادب و اخلاق اســت كه تواضع 
و فروتنى او نســبت به شاگردانش در دانشــگاه درس معرفت و اخلاق 
مى دهد و به جامعه پيام صلح و دوســتى ايران و ادب پارســى را انتقال 

مى دهد.
همچنين در حاشيه اين مراســم كاريكاتور استاد ياحقى توسط حوزه 
هنرى خراســان رضوى به ايشان اهدا شد. اين كاريكاتور توسط عليرضا 

پاكدل، كاريكاتوريست بين المللى مشهد كشيده شده است.
مراسم نكوداشت دكتر ياحقى صبح ديروز با حضور وزير فرهنگ و ارشاد 

اسلامى در دانشكده علوم دانشگاه فردوسى مشهد برگزار شد.

كتاب پرمخاطب «انتشارات سوره مهر» به دو زبان زنده 
ترجمه شد

  سفر «دختر شينا» به روسيه
پويا: كتاب «دختر شينا»، اثر بهناز ضرابى زاده در بردارنده خاطرات زنده ياد 
قدم خير محمدى كنعان، از همســران شهداست كه از سوى انتشارات 
«سوره مهر» به چاپ رسيده و در سبد كتابخوانى مردم قرار گرفته است.

اين اثر به دليل داشــتن نثرى شــيرين و داســتانى جذاب تاكنون به 
عنوان يكى از آثار پرمخاطب انتشــارات سوره مهر معرفى شده است. به 
گفته نويســنده؛ كتاب اخيراً به كوشش يك گروه خودجوش فرهنگى 
به زبان هاى روســى و تركى آذربايجانى ترجمه و در اين كشورها توزيع 
شده است. پيش تر نيز كتاب «دختر شينا» به ديگر زبان ها از جمله عربى 

برگردانده و در كشورهاى منطقه مانند لبنان و عراق توزيع شده است. 

  هنرمندان براى مردم كتاب مى خوانند
قدس آنلاين: هنرمندان تئاتر و سينما با حضور در نمايشگاه بين المللى 

كتاب تهران براى مردم كتاب مى خوانند.
اين برنامه از نخستين روز نمايشگاه آغاز شده است و تا پايان نمايشگاه 
ادامه خواهد داشــت. امروز دوشنبه على رضا خمسه هنرمند نام آشناى 
سينما و تلويزيون در برنامه كتابخوانى هنرمندان با مردم ديدار خواهد 
كرد. سه شنبه 18 ارديبهشت زوج هنرمند ديگرى به نمايشگاه خواهند 

آمد. در اين روز مسعود رايگان و رؤيا تيموريان كتابخوانى خواهند كرد.
روز چهارشنبه 19 ارديبهشت بهرام شاه محمدلو و راضيه برومند و روز 
پنجشنبه 20 ارديبهشت داريوش ارجمند در اين برنامه حاضر خواهند 
شــد. همچنين در ادامه اين برنامه روز جمعه 21 ارديبهشت عبدالرضا 
اكبرى بازيگر سينما و تلويزيون و روز شنبه 21 ارديبهشت جليل فرجاد 

در برنامه كتابخوانى هنرمندان حضور خواهند داشت.
برنامه كتاب خوانى هنرمندان هر روز ســاعت 17 در فرهنگسراى كتاب 

نمايشگاه بين المللى كتاب تهران برپا خواهد شد. 

گفت وگوى قدس با فعالان مردمى ترويج فرهنگ كتاب و كتاب خوانى

كتاب مى بخشم، پس هستم
 ادب و هنر/ خديجه زمانيان- معين اصغرى  
از زمانى كه مسئله سرانه پايين مطالعه مطرح شده 
و در هر پاتوق فرهنگى همه از قهر مردم با كتاب، 
گرانى آن و كســادى بازار كتابفروشان و ناشران 
گلايه مى كنند، دلسوزان كتاب و كسانى كه هنوز 
كتاب به دست گرفتن مردم، دغدغه ذهنى شان 
اســت، به دنبال ايجاد راهكارهايى هستند براى 
اينكه مردم باز هم كتاب بخرند و كتاب بخوانند. 
گويا دلسوزان يار مهربان متوجه شده اند اگر كسى 
بخواهد دنبال راه هايى براى ترويج مطالعه باشد 
بايد دور مسئولان را خط بكشد و سعى كند مردم 
را متوجه ضررهــاى جبران ناپذير خلأ كتاب در 

زندگى آن ها كند. 
از آنجا كه مســئولان بويژه مسئولان فرهنگى ما 
معمولاً مخاطب  امروز و ذائقه او را نمى شناسند، 
در نتيجه پيشنهادها و راهكارهاى فرهنگى آن ها 
معمولاً به بن بســت مى خورد. همين خلأ باعث 
شده  پويش هاى مردمى در اين زمينه به راه افتد 
كه معمولاً با اســتقبال خوبى هم روبه رو بوده اند. 
ســؤال اينجاســت، دليل موفقيــت پويش هاى 
مردمى چه بوده و براى رســيدن به اين موفقيت 
چه تلاش هايى توسط افراد انجام شده است. در 
گزارش امروز چند پويش مردمى ترويج كتاب به 

همراه دلايل موفقيت شان معرفى مى شود. 

  جليل معماريانى/ مدير مجتمع فرهنگى، 
انتشاراتى كتاب پردازان
تربيت مربى كتاب خوانى

از  ســال 90 به اين نتيجه رسيديم در راستاى 
افزايش بنيه كتابخوانى و مطالعه جامعه جريان 
مهارت هاى كتابخوانى را شــروع كنيم. در حوزه 
زيرساخت ها، علاقه مندى و مطالعه كار مى كنيم. 
البته دغدغه اصلى ما  تربيت مربيانى اســت كه 
بتوانند مطالعه و كتابخوانــى را آموزش دهند و 
تجربه هايى در جهت مهارت افزايى، دانش افزايى 
و تغيير نگرش حوزه كتابخوانى و مطالعه داشته 
باشند. به اعتقاد ما اگر مهارت كتابخوانى، روش 
درست برخورد با كتاب و حوزه هاى مطالعاتى و 
همين طور كتابشناسى داشته باشيم و توانايى هاى 
مغــزى، ذهنى، خلاقيت و قدرت نقادى آدم ها را 
تقويت كنيم بى شك مسئله ترويج كتاب به سر 

منزل مقصود مى رسد. 
همه اين مسائل دغدغه هاى ما بود تا اينكه با يك 
نگاه جمعى و حركت تشكيلاتى كار كتاب و ترويج 

آن را شروع كرديم.  
در ابتدا بر اساس پژوهش ها و تحقيقاتى كه انجام 
داديــم. در حوزه هاى معرفتــى و مهارتى خلأها 
شناسايى شد و برنامه ريزى  در دو بستر خانواده، نظام 
آموزش و پرورش و نهادها و تشــكل هاى مردمى 
صورت گرفت كــه البته مــورد دوم در اولويت 
گذاشــته شد. هدف ما فعال ســازى تشكل ها و 
نهادهاى مردمى است چون در واقع حركت هاى 
خودجوش تأثير عميق ترى بر جامعه دارد تا اينكه 
بخواهد نقش  ســازمانى و حاكميتى به خودش 

بگيرد. ضمن اينكه تلاش كرديم ارتباط مان را با 
مجامع علمى،  اساتيد و مشاوران در حوزه كتاب 
حفظ كنيم. اما به طــور كل در همه برنامه هاى 
ترويج كتاب به نكته مهمــى بايد توجه كرد؛ تا 
زمانى كه فرآيند انســان شناســى و خودآگاهى 
انسان تقويت نشــود ضرورتى براى مطالعه پيدا 
نمى شود. اگر انسان به درستى شناخته شود نياز 
او به مطالعه كشف مى شود اما تا زمانى كه انسان 
مجهول باشد همه چيز مجهول است. بنابر همين 
رويكرد نقطه آغاز حركت ما در بخش كتابخوانى، 
خودآگاهى بوده اســت و اينكه آدم ها جنبه هاى 
مختلف وجودى شان را بشناسند. بر همين اساس  
نظام فكرى و تربيتى اى طراحى كرديم كه طبق 

همان نظام  جلو مى رويم. 

  مرضيه لشكرى/ مدير كتابخانه تخصصى 
كودك بچه هاى آسمان

از كودكى شروع كنيم
نزديك به 6 سال  است تنها كتابخانه تخصصى 
كودك كشــور در مشهد، افتتاح شده است. الآن 
نمى توانم بگويم با افتتاح اين كتابخانه پيشرفت 
خاصى در شهر ايجاد شده است اما كمبود چنين 
فضايى احساس مى شــد. به طور كلى نسبت به 
ايجاد مكان هاى اختصاصى مطالعه كودكان  توجه 

خاصى انجام نشده است. 
بعد از بررسى متوجه شــديم حتى در مهدها و 
مدرسه هايى كه به كتاب كودك اهميت مى دهند  
نگاه ويژه اى نسبت به كتاب هاى اين گروه سنى 
وجود نــدارد. در حالى كه توجــه به كتابخوانى 
اين گروه سنى، زمينه ساز كتابخوان شدن آن ها 

در بزرگســالى خواهد بود. امــا آن چه در بخش 
كودك كتابخانه ها ديدم بــى توجهى به علايق 
و ويژگى هاى بچه ها بود. يعنى همان سالن هاى 
مطالعه براى بزرگ ترها با چسباندن چند عكس به 

بخش كودك تبديل شده بود.
حتى كتابخانه هــاى كانون پــرورش فكرى به 
بچه هــاى پنج يا 6 ســال به بالا خدمــات ارائه 
مى دهند. همه اين ها به همراه دغدغه هاى ذهنى 
من و علاقه به كتاب و بچه ها سبب شد به دنبال 
ايجاد مجموعه اى باشــم كه بتواند در علاقه مند 

شدن قشر كودك به كتاب مؤثر باشد. 
در مرحله اول فضايى راحت براى بچه ها تدارك 
ديديم؛ استفاده از موكت، رنگ هاى شاد و چيدن 
وسايل بازى و نقاشى،  فضايى مانند خانه را براى 
بچه ها تداعى مى كرد كه در آن احســاس امنيت 

كنند. 
همه اين ها ســبب شــد بچه ها از مسير بازى و 

نقاشــى كه با آن انس دارنــد و جزء بچگى آن 
هاست، جدا نشوند و در همين مسير جذب كتاب 

و مطالعه شوند.  
اما فرهنگ كتابخوانى براى بچه ها در واقع وجود 
نــدارد. خانواده ها براى بچه هــا كتاب نمى خرند 
حاضر هســتند پول به اســباب بازى هاى گران 
بدهند امــا خريد كتاب و عضويــت هنوز براى 
عده اى جا نيفتاده اســت و به اندازه تبليغاتى كه 

انجام شده، عضوگيرى نداشته ايم. 
اما به طور كل خانواده ها از تأســيس اين مكان 
تخصصى احســاس رضايت كرده اند.  بســيارى 
مى گفتند بچه هايشان، كتاب دستشان نمى گيرند 
و مطالعه را دوست ندارند ولى با آمدن به كتابخانه، 

به كتاب و مطالعه علاقه مند شده اند. 

  قياسى/ مدير مقر كتاب
راه اندازى كتابخانه هاى محلى در مناطق 

محروم
كتابخوانى بايد از كودكى تبديل به عادت شــود 
كه متأسفانه اين طور نيست. اين تصورى هم كه 
داريم مردم كتاب نمى خوانند زياد درست نيست، 
در واقع شرايط فراهم نيست. يكى از مسائل اصلى 
كتاب نخواندن مردم در دســترس نبودن كتاب 
اســت. الان در همين مناطق محروم مشهد  سه 
كتابخانه مردمى اميرحسين فردى دارد فعاليت 
مى كند، ســال پيش يكى از ايــن كتابخانه ها از 
طــرف نهاد كتابخانه ها به خاطــر گردش بالاى 
كتابخوانى ماهانه تقدير شــد. وقتى در مناطقى 
با تراكم جمعيتى بالا نه تنها كتابخانه نيســت 
بلكه كتابفروشــى هم از ابتــدا نبوده چه توقعى 

داريم؟  مســئله بعدى در دسترس بودن كتاب 
خوب متناسب با مسائل روز مردم است. خيلى از 
كتاب هاى موجود در كتابخانه هاى رسمى به درد 

مردم و زندگى شان نمى خورد.
يك نكته هم بحث قيمت بالاى كتاب است. هر 
چند اگر رسانه ها اولويت هاى مردم را مصرف گرايى 
و موارد ديگر نكنند، مردم با وجود همين هزينه 
بالا بــراى كتاب هم در ســبد كالاى خانوار جا 
مى گذارند اما رسانه اولويت هاى مردم را تغيير داده 
است.اگر كتابخانه هايى كه ايجاد مى شود به روز 
باشد، كتاب هايش متناسب با مسائل خانواده ها، 
دختر و پسر نوجوان و... باشد، در دسترس مردم 
باشد، بله مطالعه افزايش خواهد يافت. هر محله 
بايد حداقل يك كتابخانه جمع و جور داشته باشد.
اين مدل كتابخانه محلى بــا كمترين هزينه ها 
مى تواند راه اندازى شــود، به شرط اينكه درگير 

ساختارها نباشيم.
مجموعه هايى كه در حوزه كتاب كار مى كنند بايد 
مخاطب شناسى و مسئله شناسى كنند، مثلاً الآن 
نوجوان ما نياز به هويت، اعتماد به نفس و خودباورى 
دارد در اين شــرايط بايد دنبال كتابى باشيم كه با 
قالب خوب مثلا رمان، داســتان و با بهترين بيان و 

قلم به اين مسائل بپردازد. 

  حسين سعيدى/ مدير عامل به نشر و 
پويش نذر كتاب

توجه به نذورات فرهنگى
در راســتاى توجه توليت آســتان قدس رضوى 
به مناطــق محروم، انتشــارات به نشــر مدتى 
اســت حركت « نذر كتاب» را ايجاد كرده اســت 
و از راه هاى مختلفى مــردم را ترغيب به اهداى 

كتاب هايى مى كند كه ديگر به آن ها نياز ندارند. 
پويش نذر كتــاب با 4 هدف به اجــرا درآمد تا 
انتشــارات به نشــر  به فراخــور وظايف تعيين 
شــده گامــى در جهت ترويــج و مطالعه كتاب 

بردارد. 
جمع آورى و بهره بــردارى از كتاب هاى خوانده 
شــده كه ديگر خوانده نمى شود و مورد استفاده 
صاحب آن نيست، توجه به نذورات فرهنگى كه 
پيش از اين بسيارى از نذورات خوراكى بوده و بعد 
از اين مى تواند رنگ فرهنگى به خود بگيرد و در 
قالب اهداى كتاب باشد، ايجاد كتابخانه هاى سيار 
و تجهيز كتابخانه در مناطق محروم كه نيازمند 
كتاب هســتند و يكى از تفريحات آن ها مطالعه 
كتاب است در راستاى خدمت به اين قشر، اهداف 

نذر كتاب است. 
از اواسط سال 1396 حركت فرهنگى نذر كتاب 
انجام شده است و انتشارات به نشر اين مأموريت را 
به طور دايم پيگيرى مى كند كه البته اين حركت 
كاملاً مردمى اســت و مــردم در فعال كردن آن 

مشاركت جدى دارند. 
شعارهاى نذر كتاب «كتاب هايم را براى فرهنگ 
شــهرم هديه مى كنم» و «مى بخشم پس خواهم 

بود» هستند.

آنچه مى خوانيد

بعد از بررسى متوجه شديم حتى 
در مهدها و مدرســه هايى كه به 
كتاب كودك اهميت مى دهند  نگاه 
ويژه اى نســبت به كتاب هاى اين 
گروه ســنى وجود ندارد. در حالى 
كه توجه بــه كتابخوانى اين گروه 
سنى، زمينه ساز كتابخوان شدن 

آن ها در بزرگسالى خواهد بود

پويا: وحيد جليلى، مسئول 
سياســتگذارى  شــوراى 
جشــنواره فيلم عمار و از 
فعالان فرهنگى كشورمان 
با حضــور در نمايشــگاه 
كتاب تهران با بيان اينكه 
دفاع  موضوع  به  پرداختن 
مقدس از نگاه همســران شهدا و چاپ كتاب خاطرات 
همسران شهدا كار بسيار خوبى است، گفت: پرداختن 
به نقش زن در انقــلاب و دفاع مقدس هنوز جاى كار 
بســيارى دارد، اگر ما 200هزار شهيد داشته باشيم به 
همين تعداد و حتى بيشتر مادر و يا خواهر شهيد داريم 
كــه بايد خاطرات آن ها و روايت درد و رنج و ايثار آن ها 
براى جامعه بازگو شود، هرچند كه تعداد زيادى از آن ها 

به رحمت ايزدى پيوستند. 
اين فعال فرهنگى افزود: در موضوع همسران شهدا نيز 
تا زمانى كه آن ها در قيد حيات هستند، بايد خاطراتشان 

جمــع آورى شــود و نگاه به جنگ و ايثــار و مقاومت 
نيز از ديدگاه همســران شهدا براى مردم جامعه بازگو 
شــود و چراغ راهى براى پيمودن مسير زندگى مردم 

باشد.
جليلى در ادامه به موضوع مدافعان حرم و ضرورت ثبت 
و ضبط خاطرات آن ها اشــاره كرد و گفت: با توجه به 
اينكه ما تجربه اى 40 ســاله در ثبت و ضبط خاطرات 
دوران دفــاع مقدس داريــم و خلأهــا و دريغ هايش 
را مى دانيــم، نبايــد بگذاريــم قضيه مدافعــان حرم 
مغفول واقع شــود و روايت كاملى از آن در دســترس 

نباشد.
وى ادامه داد: بنابراين بايد از هم اكنون شــروع كرد و 
با خلأ شناســى و آسيب شناسى ادبيات دفاع مقدس، 
كارى كنيم كه در موضوع مدافعان حرم كاملا مشخص 
باشد كه ادبيات انقلاب اسلامى گامى بزرگ رو به جلو 
برداشته و از كم كارى ها و حلقه هاى گمشده آن عبور 

كرده است.

از مدافعان حرم در ادبيات غفلت نشود
فارس: نويســنده كودك 
و نوجــوان گفــت: بخش 
از ترجمه ها به  عمــده اى 
ايــن خاطر كه مترجم آن 
تازه كار است، داراى اشكال 

هستند .
محمود حكيمى نويسنده 
حوزه كودك و نوجوان، در پاسخ به اين پرسش كه علت 
غلبه ترجمه بر تأليف در فضاى كتاب چيســت؟ گفت: 
اين مسئله در مورد همه كتاب ها صادق نيست؛ زيرا در 
موضوعاتــى مانند تاريخ و علوم مردم ايران همچنان به 
كتاب هاى تأليفى علاقه دارند، اما در داستان و رمان اين 
سخن درستى است كه مردم بيشتر كتاب هاى ترجمه 

را مى خوانند.
وى در خصوص مترجمان تازه كارى كه وارد اين حوزه 
مى شوند، افزود: ما بسيارى از ترجمه ها را مورد بررسى 
قــرار داديم و بــه نتايجى رســيديم؛ اول اينكه بخش 

عمده اى از ترجمه هــا به اين خاطر كه مترجم آن تازه 
كار است، داراى اشــكال هستند. گاهى اوقات مترجم 
از مفهوم اصلى آنچه نويســنده نوشــته آگاهى ندارد، 
بخصوص اصطلاحــات زبانى را اغلب اشــتباه ترجمه 

كرده اند؛ چون هر زبان اصطلاحات خود را دارد.
اين نويسنده كودك و فعال حوزه نوجوان گفت: مسئله 
دوم در مورد كتاب هاى ترجمه اى اين است كه بسيارى 
از مطالبى كه از زبان قهرمان داســتان به كار مى رود، با 

فرهنگ جامعه ما همخوانى ندارد.
او درباره ترجمه رمان هاى معتبر خارجى خاطر نشــان 
كرد: در گذشته ما شاهد بســيارى از آثار نويسندگان 
مشــهورى مانند چخوف، داستايوفسكى، تولستوى و 
ويكتور هوگــو بوديم كه ترجمه هاى خوبى از آن انجام 
شده بود و مورد استفاده قرار مى گرفت، اما اكنون همان 
آثار را برخى ترجمه كردند كه از نظر ادبى اشكال هاى 
فراوانى دارد و اين مسئله تأثير نامطلوبى بر حوزه ترجمه 

مى گذارد.

بسيارى از ترجمه ها با فرهنگ ما هم خوانى ندارد

چهره - خبر
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روى ديوار

حاتمى كيا با تقدير از برنامه هاى شبكه مستند: اميدوارم 
سينماى مستند به عرصه اكران عمومى كشيده شود

دغدغه هاى  مستند آقاى قصه پرداز
 ســيما و سينما   نخستين جشــنواره تلويزيونى مستند با تجليل 
از برگزيدگان فصل چهارم، معرفى مســتند برگزيده ســال و قدردانى 
از بيش از چهار دهه فعاليــت مرتضى پورصمدى فيلمبردار و عكاس 

مستند به كار خود پايان داد.

در ايــن مراســم، ابراهيــم حاتمى كيــا، كارگردان مطرح ســينما 
جايــزه مســتند ســال بــه انتخــاب مــردم را به ســيد هاشــم 
مرتضويان براى مســتند «مشــد عبــاس... بودن يا نبــودن» تقديم 

كرد. 
كارگردان «به وقت شــام» با اشــاره به نقش مســتند و فيلمسازى در 
ايجاد امنيت و آرامش گفت: فضاى فيلمسازى و تماشاى فيلم مستند 
سبب ايجاد حس آرامش و امنيت مى شود. فضاى مستند فضاى كاملاً 
سلوكى است كه هنرمند را براى ورود به جامعه آماده مى كند و او را با 

واقعيت هاى روز آشنا مى كند.
وى ادامه داد: اگر دست من باشد، مى گويم هيچ فيلمساز داستانى حق 
فيلمسازى ندارد مگر اينكه از حوزه مستند عبور كند زيرا اين حوزه تأثير 
بسيارى بر نگاه فيلمساز دارد و علاوه برآن بر جامعه و افراد آن هم تأثيرگذار 

است.  
حاتمى كيا در ادامه افزود: من مســتند را پايگاه بســيار مهمى براى 
فيلمســاز مى دانم. به شــخصه اولين شــبكه اى كه تكيه گاهم است، 
شبكه مستند اســت چرا كه در برنامه هاى شبكه مستند يك سلوك 
هنرمندانه و در عين حال يك دموكراســى بســيار زيبا را مشــاهده 

مى كنم.
كارگردان فيلم به وقت شام با ابراز اميدوارى نسبت به رسيدن مستند به 
جايگاه واقعى خود در عرصه رسانه گفت: زبان مستند و شبكه مستند 
بســيار ارزشمند است. اميدوارم روز به روز قدرت بگيرد و بتواند روزى 
مثل انيميشــن كه امروز دارد نفس مى كشد و در عرصه اكران عمومى 

جدى مى شود اكران خوبى به دست آورد.
ابراهيم حاتمى كيا درخصوص موضوعات انتخابى مستندسازان عنوان 
كــرد: اينكه چــه موضوعى در فيلم ها مطرح شــود، به جريان جامعه 
بازمى گردد، گاهى اگر هنرمند نســبت به زمان حالش تعريف نداشته 
باشد، حرفش كهنه مى شــود و به مرور اثرگذارى خود را در جامعه از 

دست مى دهد.
وى در واكنش به صحبت هاى همسر شهيد اقبالى درباره ساخته نشدن 
فيلم همسر شهيدش گفت: غمم مى گيرد كه چرا اين اتفاق نيفتاده و 
متأثر مى شــوم كه خيلى از خاطــرات را به خصوص از ارتش و نيروى 

هوايى نشنيده ام. 
حاتمى كيا درخصوص نقدهاى ارتش جمهورى اســلامى ايران به فيلم 
«چ» گفت: ارتش جمهورى اســلامى با وجود نقدهايى كه به فيلم «چ» 
داشت در ساخت «به وقت شام» با روى باز برخورد كرد و كمك زيادى 

به ما داشت.
اين كارگردان مطرح سينما خاطرنشان كرد: اگر امروز از من بخواهند 
فيلمى درباره جنگ بســازم، مى گويم من در سال 97 زندگى مى كنم 
و كدام بخش از آن هشــت سال مى تواند جواب الان من را بدهد؟ بى 
هدف ســراغ تاريخ رفتن به نوعى در تاريخ گم شدن است مگر اينكه 
بدانم پايم را كجا گذاشــته ام و چه مسئله اى براى مطرح كردن برايم 

مهم است.
وى در پايان تصريح كرد: مطمئن هســتم كه خون اين شهيدان هرگز 
پايمال نمى شــود و تنها به زمان نياز دارد، شــايد 10 ســال ديگر در 
نقطــه اى ديگر اتفاقى بيفتد و اين موضوع آن طور كه بايد تجلى پيدا 

كند.

 ســيما و ســينما   ششــمين دوره كنفرانس 
بين المللــى «افق نــو» با عنوان «قــدس، پايتخت 
 هميشگى فلســطين» اين بار يك تفاوت اساسى با 
سال هاى گذشته دارد. اين رويداد فرهنگى سياسى 
بنا به دلايل متعددى، امســال در مشــهد مقدس 
برگزار مى شود. نادر طالب زاده، دبير كنفرانس«افق 
نو» يكى از دلايل انتخاب مشهد براى برگزارى اين 
دوره از كنفرانس را قابليت هاى خراسان و وجود امام 
رضــا(ع) مى داند كه اينجــا را به مكان گفت و گو و 

ظلم ستيزى تبديل كرده است.
طالــب زاده در نشســت خبرى تشــريح جزئيات 
ششــمين دوره رويداد فرهنگى سياســى «افق نو» 
كه صبح ديروز برگزار شــد، گفت: كنفرانس مانند 
گفت وگوهاى اديان نيست و ماهيت آن ظلم ستيزى 
درباره مسئله فلسطين و ساير مسائل منطقه است 
كه به كمك نهادهاى مختلف به خصوص آســتان 

قدس رضوى اين برنامه را برگزار مى كنيم.
او خاطرنشــان كرد: امسال ميهمانان خاصى داريم 
كه برخى از آن ها، افرادى هســتند كه پيش از اين 
در پنتاگون فعاليت داشتند و مشهور هستند ضمن 
اينكه در بين اين ميهمانان افرادى هستند كه سال ها 
بود تلاش مى كرديم آن ها در اين كنفرانس حضور 

پيدا كنند.
به گزارش مهر، طالب زاده با اشــاره به ثمرات اين 
كنفرانــس اظهار كــرد: كارى كه ما مى كنيم مثل 
بازوى وزارت خارجه، كمك به ديپلماسى عمومى، 
نوعى جنگ نرم و فرصتى براى ميهمانان ماست كه 

همديگر را در تهران ببينند.
دبير اين كنفرانس با اعلام اينكه تعداد مهمى از اين 
افراد از آمريكاى شمالى و اروپا هستند، عنوان كرد: 
زمان برگزارى اين كنفرانس براى ما بسيار مهم بود 
زيرا درســت در زمانى كه رئيس جمهورى آمريكا 
بيانيــه اى درباره برجام و بيــت المقدس مى دهد، 
اين آمريكايى ها به تهــران مى آيند. درواقع چنين 
برنامه ريزى شــده كــه اين افراد در ايــن زمان در 
اينجا جمع شــوند. اين را هم بايد بگويم كه بعضى 
ميهمانان از افراد قديمى و مهم هســتند كه درباره 
11 سپتامبر كتاب هاى مهمى نوشته و متخصصان 

اين حوزه هستند .

  در آمريكا سانسور شوند، اينجا حرفشان 
را مى زنند

كنفرانــس «افق نو» در ســه روز برگزار مى شــود 
و افتتاحيــه آن از جوار بارگاه منــور رضوى كليد 
مى خورد، ســپس در اســتان ها به كار خود ادامه 
مى دهد. طالــب زاده با بيان اين مطلب تأكيد كرد: 
ما دوست داريم ميهمانان اين برنامه در دانشگاه هاى 
ايران صحبت كنند زيرا اكثر اين افراد در رسانه هاى 
اصلى آمريكا سانسور مى شوند. براى مثال چند فرد 
امنيتى مهم كه پيش از ايــن در پنتاگون فعاليت 
داشته اند به اين كنفرانس مى آيند و بايد حرف هاى 
آن ها را شــنيد ضمن اينكه خيلى ها آرزو دارند اين 
افراد را از نزديك ببينند چراكه ستاره هاى حوزه خود 

هستند. 
پس از صحبت هــاى طالــب زاده، منتظمى دبير 
اجرايى كنفرانس «افق نو» گفت: اين رويداد تنها يك 
كنفرانس نيســت بلكه يك طرح پيچيده و موجب 

افتخار كشــور ماســت كه رهبران فكرى، هنرى و 
تأثيرگذاران جهان امروز تحت تأثير ما هستند و اين 
اتفاقى است كه براى هر كشورى رخ نمى دهد چراكه 
بيشتر كشــورها تحت تأثير غرب هستند. غربى ها 
همواره در پى اين بوده اند كــه نظام ما را ناكارآمد 

جلوه بدهند از سوى ديگر رژيم صهيونيستى، ايران 
را به عنوان تهديد براى بشريت معرفى مى كند ولى 
به لطف الهى تمام اين نقشه ها شكست خورده است.
وى اظهار كــرد: وقتى موضوعاتــى مثل پناهى و 
مخملباف پيش مى آيد بايد متوجه شــويم كه ما 
از اين امور غافل بوده ايم زيرا ســبب شده ايم آن ها 
بتوانند روى اين افراد مانور بدهند به همين ترتيب 
دربــاره موضوعات مختلــف طراحى هاى پيچيده 

صورت گرفته است.
به گفته منتظمى، نادر طالب زاده درخواست ديدار با 
ظريف وزير امور خارجه براى صحبت درباره امور را 
داده اما اين امر از سوى اين وزير به دليل مشغله هاى 

زياد صورت نگرفته است.
وى عنوان كرد: من از آقاى زيباكلام درخواست دارم 
كــه با ميهمانان ما مناظره كنند. اگر اين مناظره ها 
انجام شــود فضاى داخلى درباره اتفاقات تشــريح 

مى شود.

  اگر در واشنگتن برگزار مى شد جلويش را 
مى گرفتند

اين كنفرانس شنبه 22 ارديبهشت ساعت 10 صبح 
آغاز به كار خواهد كرد. طالب زاده با اشاره به فلسفه 
شكل گيرى اين كنفرانس، عنوان كرد: كنفرانس«افق 
نو» تنها جايى است كه بيدارشدگان در غرب براى 
حضور و صحبت درباره اتفاقات مختلف دور هم جمع 

مى شوند.
وى با اشــاره بــه حادثه 11 ســپتامبر اظهار كرد: 
هنوز كســى در آمريكا اجازه صحبت كردن درباره 
11 ســپتامبر را ندارد از همين رو قرار نيســت كه 
ما بگوييم آمريكا چه مى كند بلكه افرادى از ســوى 
آن ها اين كار را بكنند، افرادى كه در پنتاگون دچار 
مشكل شدند يا مقاله هاى مهمى درباره وضع آمريكا 
نوشته اند بنابراين ما در پى اين هستيم كه به جاى 
اينكه با آن ها ارتباط تصويرى زنده داشــته باشيم، 
آن ها را به ايران بياوريم تا همه بويژه دانشجويان از 
تجربيات آن ها استفاده كنند چراكه يكى از مخاطبان 
ما دانشــجويان هستند و پيش بينى شده است كه 

اين ميهمانان به 20 شهرستان بروند.
وى دربــاره لزوم حضور هنرمنــدان در اين رويداد 
گفت: پيش از اين اليور اســتون در جريان برگزارى 
سى و ششمين جشنواره جهانى فيلم فجر به تهران 
آمد، او كسى است كه زياد مصاحبه نمى كند اما در 
اين جا مصاحبه مفصلى كرد كه محتواى آن در غرب 
پخش نشده بنابراين در پى اين هستيم صحبت هاى 
او را براى ميهمانان پخش كنيم. اين همتى بود كه 
جشــنواره جهانى فيلم فجر كرد و از موفقيت هاى 
مــا بود. در بين ميهمانان مــا چند هنرمند و چند 
موسيقيدان كه فعال سياسى هستند نيز وجود دارند.
ششــمين كنفرانس بين المللى «افــق نو» 22 الى 
  24 ارديبهشــت (12 تا 14 مِى) در مشهد مقدس 
و 25 و 26 ارديبهشت در دانشگاه هاى كشور برگزار 
 خواهد  شــد. افتتاحيه كنفرانس همزمان با تمديد 
لغو تحريم هاى هسته اى   توسط آمريكا (كه منجر 
بــه  حضور يا  عدم حضور آمريــكا در برجام خواهد 
شد) خواهد بود و اختتاميه آن مصادف با هفتادمين 
سالگرد تأ سيس  رژيم صهيونيستى و  انتقال سفارت 

آمريكا به قدس شريف است.  

آنچه مى خوانيد

ما دوســت داريم ميهمانــان اين 
برنامــه در دانشــگاه هاى ايــران 
صحبت كنند زيرا اكثر اين افراد 
آمريــكا  اصلــى  رســانه هاى  در 
سانسور مى شوند. براى مثال چند 
فــرد امنيتى مهم كه پيش از اين 
در پنتاگــون فعاليت داشــته اند 
به اين كنفرانــس مى آيند و بايد 

حرف هاى آن ها را شنيد

سيما و سينما

ششمين كنفرانس افق نو به عنوان «قدس، پايتخت  هميشگى فلسطين» با حضور متفكران و هنرمندان سرشناس خارجى برگزار مى شود

مشهد به افق مقاومت 

سيما و سينما / مستند «تنهــا ميان طالبان» 
مستندى جسورانه از حضور مستندساز ايرانى، 
محسن اسلام زاده است كه با هويت واقعى خود 
15 روز در ميان اعضــاى اين گروه در جنوب 
افغانستان زندگى مى كند، اين مستند فردا شب  
ســاعت 20:30 در شصت و دومين قسمت از 
برنامه «به اضافه مســتند» روى آنتن شــبكه 

مستند مى رود.
در قســمت جديد برنامه «به اضافه مســتند» 
پس از پخش مســتند «تنها ميــان طالبان»، 
سيد حسام رضوى كارشناس مسائل افغانستان 
و احمد شــعيب مسلميار، كارشــناس تاريخ 
معاصر افغانســتان ميهمان برنامه خواهند بود 
و با موضوع شــكل گيرى طالبان در افغانستان 
و تفكيك آن به دســته هاى مختلف گفت و گو 
خواهند كرد. همچنين محمدتقى فهيم و آرش 
خوشخو به نقد و بررســى فرمى اين مستند 

خواهند پرداخت.
«تنها ميــان طالبان» يك روايت بى واســطه 
در مورد نگرش طالبان به مســائل مختلفى از 
جمله سياست، مذهب و قوميت است و در آن 
با مقام هاى ولايتى طالبان در استان «هلمند»، 

چند تن از اعضاى شــوراى رهبرى و چند نفر 
از وزراى طالبــان از جمله رئيس كميســيون 
نظامى و معاون كميسيون فرهنگى مصاحبه 

شده است.
به عقيده صاحب نظران ساخت اين مستند در 
ژانر مســتند بحران، يك اتفاق منحصر به فرد 
اســت. ساخت اين مستند از ســال 93 تا 94 
طول كشــيد و براى اولين بار در نهمين دوره 
جشنواره بين المللى «سينماحقيقت» روى پرده 
رفت كه در بخش مســتند نيمه بلند، تنديس 
جايزه بين المللى شــهيد آوينى را از آن خود 
كرد. پخش بين المللى اين مســتند، توانست 
عناوين و جوايز بهترين مســتند جشــنواره 
«ماربيا» در اســپانيا (2017)، بهترين مستند 
بلند در چهل و چهارمين دوره جشنواره «آتن» 
در آمريكا (2017)، حضور در بخش مســابقه 
جشــنواره ميتينگ روســيه (2018)، حضور 
در جشــنواره تيبورن آمريكا در سال 2017، 
ديپلم افتخار جشنواره فيلم هاى پليسى مسكو 
(2017)، حضور در بخش مسابقه جشنواره تين 
لاين آمريكا (2017)، حضور در بخش مسابقه 
جشنواره آســيا پاســيفيك (2016)، حضور 
در بخش مســابقه جشنواره حقوق بشر ايتاليا 
(2017)، حضور در بخش مســابقه جشنواره 
اســماعيليه مصــر (2017) و فانوس طلايى 

جشنواره عمار (1394) را از آن خود كند. 
مســتند 65 دقيقــه اى «تنها ميــان طالبان» 
از توليــدات مركز فرهنگى ميثاق اســت كه 
كارگردانــى، تحقيق و تصوير آن را محســن 

اسلام زاده بر عهده داشته است. 

فردا پخش مى شود

«تنها ميان طالبان» در شبكه مستند

تخلفى در اكران فيلم ها نشده است

سريال زندگى شهيد «محسن حججى» ساخته مى شود

چهره - خبر

مهر: رئيس انجمن ســينماداران با 
اشــاره به اينكه تخلفــى در نمايش 
فيلم هــاى تازه اكران شــده صورت 
نگرفته اســت، گفت: ســينماهاى 
زيرگروه تا 10 هفته مجاز به نمايش 

فيلم ها هستند.
محمد قاصد اشــرفى دربــاره ابراز 
نارضايتى برخــى از تهيه كنندگان 
فيلــم هايى كه به تازگــى به چرخه اكران آمده انــد در مورد اكران 
نامناسب فيلم ها و اختصاص سانس هاى اندك در برخى از سالن ها، 
خاطرنشــان كرد: جلسه هفتگى انجمن در هفته جارى هنوز برگزار 
نشده اســت تا مســئله اعتراض صاحبان فيلم هايى كه تازه اكران 

شده اند مورد بررسى قرار گيرد.
وى ادامه داد: مسئله اين است كه تعدادى از فيلم هايى كه در اكران 

نوروزى 97 روى پرده ســينماها رفته اند با استقبال خوبى در گيشه 
همراه بوده اند و فروش بسيار خوبى را تجربه كرده اند، به همين دليل 
بسيارى از سينماها ترجيح مى دهند اكران اين فيلم ها را ادامه دهند.

رئيس انجمن سينماداران بيان كرد: بر اساس آيين نامه شوراى صنفى 
نمايش در سال جارى، سقف نمايش فيلم ها در سرگروه هاى سينمايى 
6 هفته اســت. درست اســت كه اين زمان به پايان رسيده است اما 
همچنان فروش اين آثار در ســينماها خوب اســت و نمايش آن در 

سينماها ادامه دارد.
قاصد اشرفى توضيح داد: البته سينماهاى سرگروه فيلم ها را تعويض 
كرده اند و اكران اين آثار طبق روال هميشگى در حال انجام است اما 
سينماهاى زيرمجموعه سرگروه مى توانند آثار سينمايى را در صورت 

فروش مناسب تا 10 هفته نمايش دهند.
وى در پايــان گفت: ايــن نوع از اكران، تخلف به شــمار نمى رود و 

سينماها بر اساس قوانين آيين نامه اكران اقدام كرده اند.

فارس: نــگارش متن هاى ســريال 
«هفتمين نامه جابر» به نويســندگى 

رسول صانعى به پايان رسيد.
مجموعــه داســتانى «هفتمين نامه 
جابر» در 10 قســمت به نويسندگى 
و كارگردانى رســول صانعى درباره 
زندگى شــهيد محســن حججى از 
نوجوانى، جوانى، خانواده، پدر و مادر و 

در پايان اسيرى و شهادت وى، توليد خواهد شد.
بنابراين گزارش در شرايطى كه متن هاى اين سريال به پايان رسيده 
است، سازندگان اين سريال در انتظار مجوز رسمى از مركز سيما فيلم 
هستند. همچنين لشكر 8 نجف اشرف و لشكر زرهى سپاه براى توليد 

اين سريال آمادگى لازم را اعلام كردند. 
تحقيق هايى در نجف آباد اصفهان (محل زندگى شــهيد حججى)، 

كردستان (محل اعزام و مانور)، سوريه (لشكر 8 نجف اشرف) و اهواز 
انجام شده است. همچنين نويسنده و كارگردان با خانواده و نزديكان 
اين شهيد به گفت وگو نشسته  و اطلاعاتى را از آن ها به دست آورده 
اســت. براى انتخاب بازيگر نقش شهيد حججى گزينه هايى موجود 
هستند، اما هنوز گزينه نهايى انتخاب نشده است. اين سريال قصه هاى 
مختلفى دارد. يكى از داستان ها درباره شهيد كاظمى فرمانده نيروى 
زمينى سپاه و ديگرى درباره جدال بين دو برادر كه يكى سمت داعش 
و ديگرى سمت ايران است، خواهد بود. يكى از دلايل انتخاب عنوان 
هفتمين نامه جابر براى اين سريال اين است كه «جابر» نام مستعار و 

پوشش دهنده شهيد حججى در عمليات ها بوده است.
لوكيشن هاى اين سريال با بازسازى فضا در نجف آباد اصفهان، نجف 
اشرف و سوريه خواهد بود و به دليل مسائل امنيتى اين احتمال وجود 
دارد بيابان هاى نطنز جايگزين سوريه (تصويربردارى سكانس شهادت 

شهيد حججى در محل وادى العطشان) شود.



 ايستگاه/ مجيد تربت زاده   مگر 
«كربلا» در كربلا ماند؟ مگر عاشورا، 
زير آوار 1400 ساله تاريخ ماند؟ مگر 
قرار بود «شلمچه» در شلمچه بماند... در 30 سال 
پيش بماند و تكرار نشود؟ شلمچه اگر ادامه حماسه 
1400 سال پيش بود كه بود، بايد 30 سال بعد، چند 
هزار كيلومتر آن طرف تر در «خان طومان» دوباره 
گُل مى كرد. بايد فرزندان آن ها كه سى و چند سال 
پيش در شــلمچه هاى ايران حماسه سازى كردند، 
در جايى مثل «خان طومان» قصه شلمچه را تكرار 
مى كردند. بايد چشمان غفلت زده جهان امروز را با 
ايستادگى شان روشن مى كردند. بايد ثابت مى كردند 
فلسفه كربلا، شــلمچه، هويزه،... و خان طومان، در 
مرزبندى هاى رايج جغرافيايى و سياسى جهان امروز، 
محدود و محصور نمى شــود. بايد نشان مى دادند 
در جغرافياى انســانى و اعتقادى برخى ملت ها، در 
تقويم دلاورى هاى بشــرى، «كربلا» و «عاشــورا» 
تمامــى ندارند و هر ازچندى تكرار مى شــوند. گاه 
در محرم الحرام ســال 61 هجرى قمرى و گاه در 

ارديبهشت سال 1395 شمسى.

 نقطه راهبردى
تا پيش از ارديبهشت ســال 95 يكى از ده ها و 
بلكه صدها روســتاى ســوريه بود كه ما و شما 
هرگز نامش را نشــنيده بوديم. الآن را نمى دانيم 
اما «خان طومان» بنــا به اطلاعاتى كه گزارش 
دفتر اطلاعات و آمار ســوريه مى دهد در ســال 
2004 نزديــك به 2800 نفر جمعيت داشــته 
اســت. روســتايى كــه در جنوب غربى شــهر 
«حلب»، روى تپه اى در شرق رودخانه «قويق» 

قرار داشــت تا پيش از آغاز جنگ در ســوريه 
نه شــهرتى داشــت و نه منطقه اى راهبردى به 
شــمار مى رفــت. آتش جنگ كه بــالا گرفت و 
تروريست ها كه برو بيايى پيدا كردند و «حلب» 
را در اختيار گرفتند، «خان طومان» هم اهميت 
پيدا كرد. روســتايى كه مشــرف بود به بزرگراه 
حلب - دمشق و امكان تســلط تروريست ها بر 
بزرگراه و زيــر نظر گرفتن منطقــه را به آن ها 
مى داد. علاوه بر اين، روستاى سابق حالا تبديل 
به يكى از مهم ترين مراكز فرماندهى آن ها شده 
بود. آن قدر مهم كه نه تنها تروريســت ها بلكه 
حاميــان غربى و عربى شــان حاضر بودند براى 

حفظ آن دست به هر كارى بزنند. 

 مركز فرماندهى
ســال 94 از ميانــه گذشــته بود كــه نيروهاى 
سورى با مشــاركت رزمندگان ايرانى موفق شدند 
«خان طومان» را پس از مدت ها از تروريســت ها 
پس بگيرند. سردار «حميد رضا رستميان» فرمانده 
لشــكر عملياتى 25 كربلا گفته اســت: «اهميت 
منطقه خان طومان براى جبهه النصره مانند اهميت 
منطقه شلمچه براى صدام بود... خان طومان جبهه 
حساس و فعالى بود... مقر فرماندهى النصره هم در 
همين منطقه برپا شده بود... سال 94 اين منطقه 
در اختيار نيروهاى خودى قرار گرفت... بيشــتر از 
مزيت هاى جاده اى، از دست دادن مقر فرماندهى 
براى  تروريست ها گران تمام شده بود... مدت 6 ماه 
به دنبال بازپس گيرى منطقه بودند، هر دفعه نسبت 
به دوران قبل تجهيزات قوى ترى براى بازپس گيرى 

منطقه به كار مى بردند...».

 حقه آمريكايى
بيشــتر از 6 ماه تلاش و حمله هــاى ديوانه وار به 
«خان طومان» براى بازپــس گيرى آن نتيجه اى 
جز تلفات بيشتر براى تروريست ها نداشت. نيروهاى 
لشــكر 25 كربــلا از مازندران در كنار ســورى ها، 
تعدادى از نيروهاى حزب االله و همچنين رزمندگان 
گــردان « فاطميون» به خوبى از منطقه محافظت 
مى كردند، تا اينكه آمريكايى ها پا را پيش تر گذاشتند. 
پشــت پرده توافق هاى سياســى، قول و قرار آتش 
بس موقت گذاشــتند تا فرصت تجديــد قوا براى 
تروريســت ها فراهم شــود. « محســن بهارى» از 
رزمندگان مدافع حرم كه در «خان طومان» حضور 
داشــته اســت در تير ســال 95 ماجرا را به شكل 
جالبى روايت مى كند: «داعش با اســتفاده از جاده 
8 كيلومترى كمربنــدى در منطقه به تركيه نفت 
مى فروخت... ما درحال پيشروى و گرفتن اين جاده 
بوديم و درصورت پيروزى قواى ما حلب به صورت 
كامل در محاصره قرار مى گرفت... امكان ارسال سلاح 
و مهمات توسط تركيه هم از بين مى رفت... روسيه 
هم شــبانه روز در حال بمباران اين منطقه بود... تا 
اينكه آمريكا به روسيه اعلام كرد دو روزى دست نگه 
دارد و در واقع آتش بس شود و حملات توپخانه اى و 
هوايى اش را متوقف كند تا كشته ها و زخمى ها جمع 

آورى شوند...».

 دروغ مى گويند
برو بچه هاى ايرانى حاضر در خان طومان، از همان 
روز آغــاز آتش بس، نقل و انتقال افراد و تجهيزات 
دشــمن را رصد كردند. گزارش نوشتند و فرستاند 
براى فرماندهان شان. خيلى ها باورشان نمى شد كه 

آتش بس چند روزه در حضور نيروهاى ســازمان 
ملل، با اين ســرعت و شدت شكسته شود. روس ها 
آتشــبارى را متوقف كرده بودند و دشمن داشت با 
استفاده از اين فرصت، نزديك به 3000 تروريست 
را تا دندان مســلح مى كرد. اين طرف 70 رزمنده 
مازندرانى، 850 افغانستانى از تيپ فاطميون، 400 
نجباى عراقى و 280 سورى مانده بودند. اول آتش 
تهيه ريختند و بعد حمله بــا نفربرها و تانك هاى 
انتحارى آغاز شد. خودشان را رساندند نزديك نيروها 
و بــا انفجارهاى مهيب، هم تعدادى از رزمندگان را 
به خاك و خون كشــيدند و هم توى دل خيلى از 
نيروها را خالى كردند. توپ و خمپاره وجب به وجب 
زمين مى خورد.دشــمن گراى همه جا را داشــت. 
بنابراين خمپاره ها مستقيم مى آمدند داخل سنگرها 

و كانال ها. 
«محســن بهارى» مى گويد: «بــا انفجار نفربرهاى 
انتحارى، خيلى از رزمنده هــاى فاطميون و ديگر 
گروه ها همان دقايق وحشت زده و مجبور شدند به 
عقب برگردند و عده اى هم مجروح و زخمى بودند، 
مانديــم 70 نفر مازندرانــى و 100 تا 150 نفر هم 
ساير نيروها (در مجموع 200 نفر) در مقابل 3000 
تروريست... از بعدازظهر اوضاع به گونه اى شد كه نبرد 
كوچه به كوچه شده بود و ديگر كلاش را انداختيم 
و با نارنجك مى جنگيديم، جنگ تن به تن شــده 

بود كه اعلام كردند، برگرديد عقب. عقب برگشتن 
براى ما بسيار سخت بود... تصميم گرفتيم بمانيم 
و بجنگيــم... ما خط به خط، كوچه به كوچه عقب 
آمديم، اينكه مى گويند محاصره شديم و فرار كرديم 
و از پشت ما را زدند، اشتباه است، خدا شاهد است 
مديون هستند كسانى كه اين حرف ها را مى زنند...».

 جنگ روانى
جنگ همان قدر كه پيروزى دارد، غافلگير شــدن 
هم دارد. مقاومت كردن و اســير شــدن هم دارد. 
ماجراى «خان طومان» كه آن روزها خبرگزارى هاى 
خارجى و حتى داخلى آن را توى بوق و كرنا كردند، 
بخشــى از همين جنگ و دفــاع مقدس بود. مثل 
شلمچه خودمان... مثل هويزه. «خان طومان »يك 
فاجعه نبود. فاجعه بودنش جنگ روانى تروريست ها 
بود كه بعــد از 6 ماه زدن و كوبيدن به كمك همه 
حاميان غربى و عربى شــان و به كمك حيله آتش 
بس موفق شده بودند موقتى مقر فرماندهى شان را 
پس بگيرند. مجموع شهداى اين عمليات نزديك به 
80 نفر بود كه 13 نفر آن ها ايرانى و از مدافعان حرم 
مازندرانى بودند. جنگ روانى و موج رسانه اى كه پس 
از ايــن عمليات به راه افتاد حتى يك بار نگفت كه 
تعداد تلفات تروريســت ها در عمليات خان طومان 

دست كم 10 برابر رزمندگان و مدافعان حرم بود. 

دوشنبه  17 ارديبهشت 1397
16 20 شعبان 1439 7 مى 2018  سال سى و يكم  شماره 8678 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

گاهى ميّت روى زمين مى ماند
 ايستگاه / ترمه تالار پشتى   بگذاريد بى هيچ مقدمه اى ببرم تان 
ميانه گفت و گوى تلخى با دوستى كه چند روزى است عزادار شده و 

سياهِ پدر را بر تن دارد.
آنجا كه مى گويد نمى دانستم آخرين خانه بشر هم مخارجش اين اندازه 
ســنگين اســت! حداقل براى ما كه با حقوق هاى لاغر و لاجان، سَر 

مى كنيم! با ماهى يك ميليون و 300 هزار تومن!
همه كه آخر روستا ندارند و قطعه اى در آرامستان هاى رايگان، نصيب 

اموات شان نمى شود!
لطفاً درد ما را بنويسيد... بياوريد كه براى ما، مُردن هم سخت است... 

ما با قرض از عمو و دايى، براى اموات مان گور دست و پا مى كنيم.
در قبرســتان به راه مى افتم و از خودم مى پرســم علت گرانى قبرها 
چيســت؟ در حالى كه نگاهم از سنگ هاى مرمر سبز، گرانيت قرمز، 
دانه طلا و نانوِ سفيد، جدا نمى شود و در مكان هاى مرغوب تر آرامستان 

مى چرخد! آنجا كه حتماً قيمت شان چرب تر و چاق تر است!
حالا كه فهميده ام مَظنه قبر يك طبقه در مركز اســتانم، 15 تا 30 
ميليون تومان ناقابل اســت و مى شود گور خويش را هم پيش خريد 
كرد، بيــش از پيش دلم براى اين تجارت كه بــوى كافور مى دهد، 

مى سوزد! براى خودمان كه در صف ايستاده ايم!
عجيب نيست كه دوســت بزرگوار از قبرها كه دچار تورم شده اند و 
هزينه شان تنگدست و كم بضاعت را مى آزارد، مى نالد. چون عزيزش 
را با قرض و قوله به خاك سپرده است. چون اين ضرب المثل كه ميّت 
روى زمين نمى ماند آن چنان كه بايد با حال و روز اين زمانه سازگار 
نيست! مى بينم كه چه جور فقدان پول، مرگ هاى گران و نرخ به روز 
قبور، عرق شــرمندگى مى آورد گاهى. آن هم وقتى نمى دانى درگير 

فقدانِ پدرِ نازنين ات باشى يا قيمت دفن و كفن!
به نظرم همه با هم، اول برويم براى اموات و درگذشتگان مان فاتحه اى 

هديه كنيم و بعد از خدا بخواهيم رونق از اين خريد و فروش بيفتد!
حالا كه بهاى قبرها دستم آمده، نرخ يك تكه زمين كه قرار است خانه 
آخرمان باشد، سؤال اين است طبق كدام قانون، قبرستان ها به خوش 

جا و بدجا تقسيم مى شوند؟ طبق قصه ثروت و فقر آيا...؟
قبرستان شهر را مى كاوم؛ اكثر اموات يا چندطبقه برهم آرميده اند يا 
بخاطر مديريت هاى من درآوردى سال هاى اخير، سنگ قبرهايشان در 

كمترين فاصله اى از هم نصب است.
از كنار مدفن هاى خانوادگى مسقف، از چهارگوشه پرُدرخت و اعيان نشين 
گورهايى كه بعد از هجرت شــان هم مرفه تر با دنيا خداحافظى كرده اند، 

مى گذرم.

تلنگر

بفرماييد  دود!
 ايســتگاه / رقيه توسلى  مى شــمارم، 16 بار مُخدر قليــان را با ولع 
مى كشــند و بيرون مى دهند، دو خانمى كه بســاطِ پيك نيك شان را پهن 

كرده اند روبه رويمان.
تا وقتى در شمارش شانزدهم، نگاهمان سخت به هم گره مى خورد... يكى شان، 

نىِ قليان را محترمانه مى گيرد سمتم كه بفرماييد: مجلس بى رياست!
بى اختيار بلند مى شوم. از قبل پاييده بودم كه مردهايشان با دختربچه ها رفته 

بودند جنگل پيمايى و هواخورى.
مى رسم... اشعه آفتاب از لا به لاى شاخه ها روى موهاى مش كرده و برهنه شان، 
جا خوش كرده است.خوش خُلق اند دو خواهر. بفرماييدشان به استقبالم مى آيد 

اما خودشان هنوز آماده ميهمان نوازى نيستند انگار!
سلام مى كنم... مى گويم براى يك سؤال خصوصى دعوت تان را جدى گرفتم... 
رها مى خندند و همان كه به آمدن تعارف زده بود، مى گويد: بفرما خانوووم جان!

نفس عميقى مى كشــم و مى پرسم: اسكيموها را مى فهمم، سرخ پوست ها را، 
كويرنشين ها را، ديوانه ها را، عاشق ها را، چاق ها، لاغرها، سياستمداران، مانكن ها 
و پولدارها و فقيرها را... اما شما را نه، قليانى ها و سيگارى ها را نمى فهمم! چرا با 

خودتان خوب نيستيد؟ حيفِ اين روز مهربان نيست!
بعد از چند ثانيه سكوت آنكه به نظر مى آمد كوچك تر باشد، مى گويد: از بايد و 
نبايد و خط قرمز خوشم نمى آيد. وقتى سيگار مى كشم احساس مى كنم لباس 

ضد گلوله پوشيده ام! لذت مى برم. راضى ام!
و آنكه دعوتم كرده بود، ادامه مى دهد: من اما فكر مى كنم شما هنوز ديوانه ها را 

خوب نمى فهميد! گاهى انتخاب نمى كنى عزيزم!
دمدماى عصر و به وقت رفتن مى بينم قليان هاى همســايه، مردانه و زنانه هم 
داشــته و من نديدم... مى بينم همه زباله هايشــان را بسته بندى شده انتقال 

داده اند به اتومبيل و دارند براى خداحافظى مى آيند!
مى گويند شــما پرســتاريد؟ با لبخند ســر تكان مى دهم... مى گويند فرزند 
طلاق ايد؟ مكث مى كنم. مى گويند: فرزند از دست داده ايد؟ بعد خواهر بزرگ تر 
با بغض ادامه مى دهد من اما پرســتارِ عاشق ديوانه اى هستم كه فرزندش را از 

دست داده است! بعد دستم را مى فشارند و مى روند.
پ.ن: براى همه قليانى ها و غيرقليانى ها، دعا مى كم داغ نبينند! دعا مى كنم 

بفهميم ميان سَم ها و نيكوتين ها، مرهمى پيدا نمى شود!

گزارش از رويداد

مِثل شلمچه
حماسه «خان طومان» چگونه رقم خورد؟

نامه فرهنگ
 ايستگاه /سينا واحد  ما را ببينيد... فقط ما را بشنويد... همه رسانه ها 

دروغ مى گويند... به ما بنگريد، تا خبر درست و حقيقى را دريابيد! 
... و اين، صداى هميشه تكرار شونده دشمنان ايران زمين است كه هر روزه 
و هر شــب، بى هيچ شــرم و خجالتى تكرار مى شود؛ تا مخاطبانش را از 
مهــرورزى وطن خواهانه دور كند و به جاى آن، مهر و الفت به «لندن»، 
«پاريس» و «نيويورك» را در چشــم ها بكارد. اما، گذرگاه هايى در تاريخ 
احساسات و سرنوشــت عاطفى ملت ايران، تعبيه شــده است كه سير 
روزگاران ملت، هرگاه بدانجا مى رسد؛ ديگر اين صداى زنگ دار هميشگى 
دشمنان رسانه اى كه دايم تكرار مى كنند... ما را ببينيد! شنيده نمى شود. 
در اين گذرگاه ها امواج صوتى و تصويرى دشمنان، كمر شكسته مى شوند و 
از توان «صدا زدن» و «همهمه سازى خبرى» مى افتند و شايد هم در پيچ 
اين گذرگاه هاى زمانى، فلج مى شــوند و از قدرت پرواز دادن «كلمات» و 
«مفاهيم» ضد وطن و ضد ســرزمين مادرى، به بســتر ضعف و نابينايى 
ســقوط مى كنند! هر كس، كوچك ترين شــناختى از عاطفه ملى اين 
سرزمين پردشمن داشته باشد، مى داند كه «شهر شعبان المعظم» يكى از 
اين گذرگاه هاى پررمز و راز و خيال آفرين است و هيچ دشمن كارآزموده 
و جنگ آزمايى نيست كه در اين گذرگاه هاى رسانه اى عاطفه ملى، زمين 

نخورد و دست و پا شكسته نگردد و قدرت درك و فهم تحليل تاريخى اش 
بــه هم نپيچد و از حيرت ديدن «تــوان باز آفرينى عاطفه ملى»، در اين 
گذرگاه ها، ســنگ نشود و سپس در برابر اين شكوه تاريخى روح ايرانى و 
مشاهده عجيب بزرگ ترين احساس ملى «ايمنى و امنيت»، در سرتاسر 
«تخيل آينده خواهانه» ملت؛ به زشت گويى و دشنام  دهى و بى ادبى هاى 

رايج رسانه اى، پناهنده نشود.
«شــهر شــعبان المعظم» بى هيچ ترديدى، گذرگاه معظم و مستحكم 
حقيقى ترين بازآفرينى عاطفه ملى و گسترش آن در جهان ضد عاطفه و 

ضد بشرى همه فلسفه ها و نگرش ها و جهان بينى هاى امروز است.
جهان امروزين، با همه سياســتمدارهاى باهوش و «استراتژيســت هاى 
باهوش ترش»، اين گذرگاه ها را خوب مى شناســند و به قدرت سازى و 
تحرك آفرينى و از اين ها گذشته، با توان «آرمان آفرينى» آن ها در سطح 
و وسعت ناپيداى عاطفه ميهنى، آشنايى پيدا كرده اند و در جست وجوى 
روش ها و راه هايى هســتند تا بتوانند اين گذرگاه هــا را از تاريخ و هويت 
ملــى پاك كنند و از تمــاس تاريخى حركت پرشــتاب «ميهن» با اين 
«چرخه هــاى زمانى» توليدگر مفاهيم و آرزوها و خواهش هاى قدرت آور 

و بزرگ كننده جلوگيرى نمايند.

آرى، «سانسور» يا «نديدن رسانه اى» «شهر شعبان المعظم» در رسانه هاى 
دشــمن، بدين خاطر صورت مى گيرد و هر حادثــه و خبر و واقعه اى هر 
چند بزرگ و ديدنى و شنيدنى و نوازشگر ذهن انسانى باشد، هرگز نبايد 
پا به «اتاق پخش خبر» بگذارد. و به عبارت ديگر: پخش هرگونه گزارش، 
تفسير و مستند خبرى كه داراى نشانه هاى جذاب براى «همسويى» عاطفه 
ملى ايران و ساكنان زيبارويش باشد، ممنوع است.پخش هرگونه گزارش 
تصويرى و صوتى، از جشن هاى «ماه درخشنده شعبان» ممنوع در ممنوع 
است! با اين همه حرف و حديث درباره تفكر دشمنان رسانه اى ميهن، آيا 
باز هم بايد پرسيد!؟ چرا و چرا و چرا... نمايش بزرگ ميهن پرستانه همه 
ميهن پرستان واقعى و غزل خوانان جوان آرمان شهر «جمكران» كه همه 
شهرك نشينان ستارگان آسمان و تاريخ سازانش را به زيارت «جمكران» 

دعوت كرده بود... در جهان رسانه اى امروز، ديده نمى شود!
آرى، اى عزيز و اى دوستار شعبان المعظم: هر رسانه اى در هر جايى از زمين 
كه نگاه كردن به «شعبان» و «جمكران» را ممنوع كند؛ بى گمان «دشمن» 
اســت و دوســت دشــمن و آن كه و آنان كه با «جمكران» و پروانه هاى 
رؤيا پرور مدافع آينده تاريخ ميهن، دشمنى كنند، دشمن بى رحم ميهن 

پرستان واقعى هستند و دشمن خالص امروز و فرداى سرزمين مادرى!

 

صداى جهانى 
«جمكران»

ايستگاه / عزت االله ضرغامى كه مدت ها 
بود پست هاى سياسى و نيمه سياسى در 
اينستاگرامش مى گذاشت و گاه و بيگاه 
هم سراغ مسائل روز اجتماعى مى رفت و 
گاهى هم اگر فرصتى مى شد به اين و آن 
تكه مى انداخت، اين بــار همه اين ها را 
بيخيال شده است و در يك پست كاملاً 
بهداشتى از خواص زردچوبه گفته است! 

ضرغامى نوشته است: صبح ها قبل از صبحانه، نيم قاشق چاى خورى زردچوبه را در 
ليوان آب گرم حل كنيد و بخوريد. مثل من! خواص زيادى دارد. هر كس اين عكس 
را ببيند فكر مى كند آب پرتقال است! بعضى وقت ها به چشم هايمان هم نمى توانيم 

اعتماد كنيم چه رسد به اينكه نديده، نسبت هاى خلاف به ديگران بدهيم.

ايســتگاه / امير مهــدى ژوله قول 
داده ديگــر نقِ و يا بــه قول خودش 
زرِ نزنــد! بــاور نمى كنيــد آخرين 
مطلب اينســتاگرامى اش را بخوانيد: 
«   از اونجايى كه تعدد حوادث سياسى 
و اقتصــادى و فرهنگى تــوى حوزه 
داخلى و خارجى از شمار خارج شده 
و تحليل و تبيين اين اتفاق ها و پيدا 

كردن قصور و تقصير و مقصر عملاً غير ممكن شــده... پس از اين موقع تا 
پايان حوادث بزرگى كه انگار در پيش است و خدا عاقبت همه مان را بخير 
كند، از زدن هر زرِ زيادى معذورم و تماشا مى كنم و دست به دعا بر مى دارم 

و قرص هايم را مى خورم و قاقالى بچه ام را مى خرم...»!

ايستگاه / محسن رضايى اما هنوز در 
اينستاگرامش مثل هميشه جدى است 
و حرف هــاى جدى ترى هــم مى زند. 
او در اينســتاگرامش شايد خطاب به 
برخى مسئولان عالى و غير عالى دولتى 
نوشته اســت: «اگر دولتمردى صندلى 
مسئوليت را به اشتباه اشغال كرده باشد، 
گناه كرده و ضمن توبه بايد سريعاً كنار 

رود؛ حال آنكه اگر بماند و از كسانى نيز كه بهتر از او مى فهمند و كار مى كنند، 
استفاده نكند، گناه بزرگ ديگرى مرتكب شده است. اداره كشور امانتى الهى 
است. كشف ناتوانى آدم ها هم كار سختى نيست. هم روش علمى دارد و هم از 

زبان مردم مى شود به آن پى برد». 

 كار سختى نيست خواص زردچوبه هاى ضرغامى

مجاز آباد

از زِر زدن معذورم

نيوساينتيست عكس نوشت/حسين احمدى 
نيوساينتيســت،  علمى  هفته نامه 
چاپ انگليس، در گزارشى با عنوان 
«برهان همه چيز» از پيشرفت هاى 
صورت گرفته در علم رياضيات گفته 
و تأكيد دارد به شكل بسيار نزديكى 
دانشــمندان در حال متحد كردن 
تمامى مفاهيم و تئورى هاى مربوط 
به رياضيات هســتند كه مى تواند 
نقشــى انقلابى در جهان ايفا كند. 
اين مجله همچنين از تلاش ارتش 
آمريكا براى به وجــود آوردن يك 
انــدازه جزئيات  جهان مجازى در 
كامل جهان واقعى خبر مى دهد كه 

در پايــان توليد آن مى تواند براى ارتش اين كشــور در زمينه آموزش و 
آمادگى پيش از عمليات بسيار تأثيرگذار باشد. 

بلومبرگ بيزينس ويك
هفته نامــه تجــارى «بلومبــرگ 
شماره  تازه ترين  بيزينس ويك» در 
خود به فعاليت هاى يك شــركت 
خصوصى در آمريكا با نام «پالانتير» 
كــه متخصص در حــوزه نرم افزار 
و جمــع آورى اطلاعــات اســت 

مى پردازد. اين مجله با تيتر 
«آيا پالانتير را مى شناسيد؟» تأكيد 
مى كند كه اگر حتى خوانندگانش 
نيز اين شركت را نشناسند مشكلى 
وجود نــدارد چون اين شــركت 
به خوبى همه اطلاعــات مردم را 
دريافت كرده و در اختيار دارد. اين 

مجله مقاله اى نيز در خصوص چالش هاى پيش روى امانوئل مكرون رئيس 
جمهور فرانسه، در اين كشور به چاپ رسانده و تيتر «آيا او مى تواند فرانسه 

را تعمير كند؟» را برايش انتخاب كرده است.

اشپيگل
هفته نامه اشپيگل، چاپ آلمان، در 
تازه ترين شماره خود به دويستمين 
سالگرد تولد كارل ماركس فيلسوف 
و جامعه شــناس بــزرگ آلمانى، 
مى پردازد. كســى كــه از عقايد او 
به عنــوان جاه طلبانه ترين عقايد 
در مبارزات طبقاتى نام برده شده 
كه نظريات اقتصادى ماركسيستى 
را نيز شــامل مى شــود. اشپيگل 
در مقاله اى با عنــوان «پول براى 
همه» مدعى مى شــود كه شايد 
عقايد ماركس در نظام سرمايه دارى 
كنونى در غرب به چشم نمى خورد، 

اما مى توان با استفاده از آن و پوشش نقاط ضعفى كه نظام اقتصادى فعلى 
غرب دارد، براى به وجود آوردن عدالت بيشتر در جهان تلاش كرد.

نشريات جهان

اينجا درنگ جايز است !
ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

« ادُعونى اسَتجب لكُم» را از سَر عشق كه بخوانيم
خوشبخت ترين قطره اقيانوس خواهيم شد...

پر رنگ و جلا، مجنون و آزاد

روزمره نگارى
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